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فوتبال معلم خوبى اســت. نمى دانم بازى ايران و مراكــش را ديدى يا نه، عادل 
فردوسى پور كاملاً از استانداردهاى رايج خارج شده بود. نوعى هراس در صدايش 
بود. او سال ها به عنوان چهره نخست فوتبال اين مملكت، عملاً، اگر چه غيررسمى، 
تصور ما را از فوتبال كشورمان و جهان شكل داده است. تسلط او به زبان انگليسى 

راه پيگيرى ريز اخبار اين ورزش را در ...

از فوتبال بياموزند!

وقتى مسئول اصلى گرانى از كمپين «نه به خريد كالاى گران» حمايت مى كند

همراه با گرانى، همگام با مردم!

 سياســت  «حجت الاســلام حسن 
از  تجليــل  مراســم  در  روحانــى 
خانواده هاى شهداى هسته اى و افتخار 
آفرينــان برجام، به پــاس قدردانى از 
زحمات تيم مذاكره كننده هسته اى در 
جريان تصويب برجام، به محمد جواد 

ظريف وزير خارجه نشــان درجه بك 
لياقت و مديريت اعطــا كرد. روحانى 
همچنين بــه عراقچى و تخت روانچى 
نشان درجه دو لياقت و مديريت داد.» 
ايــن نمايش فقــط يكى از بى شــمار 
رئيس جمهور  كــه  بود  فعاليت هايــى 

و تيم رســانه اى او براى مهم نشــان 
دادن جايــگاه برجام اجرا كردند. آن ها 
نامه نوشــتند و توافق هســته اى را به 
رهبر معظــم انقلاب تبريــك گفتند. 
متعدد  گزارش هاى  آن ها  رســانه هاى 
در مدح برجام نوشــتند و حتى سخن 

از ورود 100 تا 150ميليارد دلار وجه 
نقد به داخل كشــور مطرح شد. انواع 
تشــبيه ها و اســتعاره ها براى توصيف 
برجام به فضاى رسانه اى راه پيدا كرد، 
از باغ هاى گلابــى بگيريد تا طفلى كه 

نيازمند توجه و ...

 ............ صفحه 4

تصميم اوپك 
براى افزايش
يك ميليون 
بشكه  نفت 

 با نزديك شدن به پايان فرصت مذاكره با اروپا عنوان شد 

 ............ صفحه 2 ............ صفحه 4 ............ صفحه 8

 

اميرى: اندازه اسپانيا و پرتغال شانس صعود داريم
 ورزش  يكى از تاثيرگذارترين بازيكنان ايران در ديدار برابر تيم ملى در گفت و گوى اختصاصى با خبرنگار اعزامى قدس به روسيه

فوتبال اســپانيا، بدون شك وحيد اميرى بود، عملكرد مطلوب و قابل 
تحسين اين بازيكن در جريان بازى دوم ايران در مرحله گروهى جام 

 ............ صفحه 12جهانى فوتبال باعث شد بسيارى از...

 ............ صفحه 7

بيمـه امـام رضـا غفلت كنيم، بنى صدر تكرار مى شود
ضرورت بهره مندى حداكثرى

از جشن هاى مردمى «زير سايه خورشيد»
10 15 3

گفت وگو با پدرى از يزد كه به خاطر سلامت پسرش

خودروى شخصى اش را نذر آستان قدس رضوى كرد

گفت وگو با محمدمهدى خالقى سازنده مستند «پايان غرور» 

به بهانه سالگرد عزل بنى صدر

قائم مقام توليت آستان قدس رضوى تأكيد كرد
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گفت وگو  با محمدمهدى سيار 
پيرامون شعر اجتماعى و 

عاشقانه در سالروز تولدش

مى خواهند 
خروش 
شاعر را 

خاموش كنند

 ............ صفحه 14

 ادب و هنر  محمدمهدى سيار، متولد 
يك تير 1362 در شهرستان زاهدشهر، 

از توابع فسا در استان شيراز است.
او كه دانش آموخته فلســفه دانشــگاه 
تهران است هم شعر عاشــقانه دارد و 
هم شــعر اجتماعى و سياسى؛ گرچه 
رسانه ها بيشتر شــعرهاى اجتماعى و 
سياسى او را منتشر كرده اند اما به گفته 
خودش، زندگى انسان تشكيل شده از 
همه ابعاد اجتماعى، عاشقانه، سياسى 
و... اســت و تك بعدى شــدن در هر 
كدام از اين ها، طبع شاعر را در سرودن 
شعر محدود مى كند. به بهانه تولد اين 
شــاعر جوان كشــورمان گفت وگويى 
دوستانه با او انجام داده ايم كه در ادامه 

مى خوانيد.
ابتــدا از نحوه ورودتان به عالم شــعر و 
شاعرى بگوييد. چه زمينه هاى شاعرى 

در خانواده و آشنايان داشتيد؟
هر اســتعدادى در هنر معمولاً با بازى 
و تفنن شــروع مى شــود و نقش بازى 
در هنر و رشــد آن غيرقابل انكار است. 
در كودكــى ام، در منطقه ما بازى هاى 
زبانى زيادى وجود داشــت و من هم از 
آنها خوشم مى آمد كه به اصطلاح به آن 

قافيه سازى...

 

 عراقچى: ايران ممكن است در هفته هاى آينده از توافق هسته اى خارج شود

اميرى: اندازه اسپانيا و پرتغال شانس صعود داريم
در گفت و گوى اختصاصى با خبرنگار اعزامى قدس به روسيه :امام على

يكى از برترين 
انتخاب ها و بهترين 
پشتيبان ها اين است 
كه در قضاوت عادل 

باشى و عدالت را 
درباره خواص و 

عامه مردم، يكسان 
جارى كنى. 
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

صدا و سيما در خط مقدم مقابله با جنگ روانى دشمن است  پايگاه اطلاع رسانى رياست جمهورى: رئيس  جمهور كشورمان با بيان اينكه صدا و سيما در خط مقدم مقابله با جنگ روانى دشمن براى ضربه 
زدن به اعتماد و اميد مردم است، گفت: ملت ايران در برابر توطئه ها هرگز تسليم نمى شود. حسن روحانى در نشستى با رئيس، معاونان و مديران ارشد سازمان صدا و سيما،  اظهارداشت: اهميت صدا و سيما مورد 

اجماع است و تعامل ميان دولت و رسانه ملى كه در متن مسائل  فكرى،  فرهنگى، اجتماعى و رسانه اى كشور قرار دارند، بسيار حايز اهميت است.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  مراسم عبادى سياسى نماز جمعه، 
ديروز با حضور اقشــار مختلــف مردم در 
مصلا هاى سراســر كشــور باشكوه خاصى 
برگــزار شــد. انتقاد از ســكوت جهانى در 
مقابل جنايات ســعودى در يمن، انتقاد از 
نويسندگان درخواست مذاكره با آمريكا، لزوم 
مقابله دولت با احتكار اجناس از سوى برخى 
افراد و تأكيد بر انقلابى ماندن قوه قضائيه از 
مهم تريــن موضوعاتى بود كه خطباى نماز 

جمعه به آن اشاره داشتند.

 حكمرانى امپراتورى رسانه
آيت االله ســيداحمد علم الهدى خطيب نماز 
جمعه مشهد در خطبه هاى نماز جمعه اين 
شــهر كه در جوار بارگاه منور رضوى برگزار 
شد با اشاره به آغاز هفته قوه قضائيه گفت: 
بين مظلوميت اهل بيت پيامبر كه تا امروز 
نمادش را شاهد هستيم و مظلوميت شهيد 
بهشــتى در اين نظام و انقــلاب يك قدر 

مشتركى وجود دارد.
نماينــده ولى فقيه در خراســان رضوى با 
اشاره به منافقان و خائنان به عنوان دشمنان 
امام  گفت:  بهشــتى  شهيد 
فرمودند شهيد بهشتى مظلوم 
زيســت و مظلوم به شهادت 
رســيد و اين ظلم، تخريب 
ايشان  بود.  شهيد بهشــتى 
نيروى فــداكار در كنار امام 
بود اما رسانه هاى معاند شروع 
به هتك حرمت عليه شهيد 
بهشتى كردند و نسبت ناروا 
به ايشــان دادند و با امكانات 
رسانه اى با تخريب و تهمت 
به بهشتى ظلم كردند و اين 
براى ما بصيرت ايجاد مى كند. 
وى افزود: جامعه ما در فضاى 
مجــازى گرفتــار امپراتورى 
رسانه بدون منطق و اثبات شده و در تقابل 
با هر جريان مدافع اين نظام و اسلام با هتك 
حرمت و تخريب مقابله مى كند. برحســب 
اين بصيرتى كه از مظلوميت شهيد بهشتى 
به دست مى آوريم بايد اين را آيينه شفافى 
براى جريان شناسى خود در امروز قرار دهيم.

 موقعيت امروز انقلاب حساس است
خطيــب موقــت نمازجمعه تهــران نيز 
اظهارداشت: موقعيت امروز انقلاب موقعيت 
حساسى اســت و ما بايد اين حساسيت را 
درك كنيم؛ اين موقعيت همانند موقعيت 
جنگ احزاب در زمان پيامبر اكرم(ص) است. 

آيت االله محمدعلــى موحدى كرمانى افزود: 
جهان اسلام با يك حمله گسترده از ناحيه 
دشمنان مواجه شده و همه آن ها به رهبرى 
آمريكا دست به دست هم داده اند و در مقابل 
اين انقلاب ايستاده اند. وى، خطاب به رئيس 
جمهور آمريكا، گفــت: آقاى ترامپ هر چه 
مى خواهى تحريم كــن اما بدان كه نتيجه 

تحريم رسوايى خود تو است.

 از مواضع موشكى عقب نشينى نمى كنيم
مجتبــى  والمســلمين  حجت الاســلام 
ميردامادى امــام جمعه موقت اصفهان نيز 
گفت: ما از مواضع موشكى خود عقب نشينى 
نمى كنيم و اگر موشكى به ما شليك شود، 

حيفا و تل آويو را با خاك يكسان مى كنيم.
وى بــا عنــوان كردن اين مطلــب كه چه 
منطقى مى پذيرد كه برخى كشورها مجهز 
به 10 هزار كلاهك هسته اى باشند اما شرط 
مذاكره با كشور ديگر را حذف قدرت موشكى 
بداننــد، گفت: اگر ايــران داراى اين قدرت 
نظامى نبود حمله نظامى و نابودى كشورمان 
حتمى بود، ما از مواضع موشكى خود هرگز 

عقب نشينى نمى كنيم.

 جبهه مقاومت
آيت االله عليرضــا اعرافى امام جمعه قم نيز 
گفت: دشمنان در قرارداد FATF به گونه اى 
از تروريست تفســير غلط كردند تا جبهه 

مقاومت مشمول تحريم شود.
وى با اشــاره بــه قــرارداد FATF گفت: 

قراردادهاى بين المللى مورد نياز اســت اما 
در 100 ســال اخير در قراردادهاى جهانى 
شــاهد چند خطا و انحراف بزرگ هستيم 
كه بى اعتنايى به منافع فكرى ديگر اديان و 
ملت هاست و ارزش هاى جامعه اسلامى مورد 
توجه قرار نمى گيرد كه اين حق بشر است 

كه به مبانى اعتقاديش توجه شود.

 قوه قضائيه 100 درصد انقلابى
امام جمعه تبريز نيز تصريح كرد: قوه قضائيه 
بايد 100 درصد انقلابى، عادلانه، دلسوزانه، 
منصفانه و قاطعانه عمل كند. حجت الاسلام 
والمســلمين ســيد محمدعلى آل هاشم 
با اشــاره به فرا رســيدن هفته قوه قضائيه 
گفت: مسئولان قضايى بايد در رسيدگى به 
پرونده ها سرعت و دقت عمل داشته باشند 

كه اين خواست ملت بزرگ ايران است.
وى ادامه داد: قوه قضائيه بايد سالم باشد تا 

جامعه را سالم نگه دارد.

 پس دولت چه كاره است؟
امام جمعه اهواز در خطبه هاى نماز جمعه 
اين شهر با اشاره به مسئله احتكار توسط 
برخى توليدكنندگان گفت: بازرســى كل 
كشــور مى گويــد كه در شــهرها خبرى 
از احتــكار نيســت، پس اين مســائل از 
كجا آب مى خورد؟ بايد حواســمان را به 
دشمن معطوف كنيم، اگر ميدان باز شود 

خطرناك واقع خواهند شد.
آيت االله موســوى جزايــرى ادامه داد: پس 

دولت چه كاره اســت؟ نبايد دســت روى 
دست بگذاريم محتكران خبيث روزگار مردم 
را ســياه كنند، اصناف و بازارى ها بايد براى 

جلوگيرى از اين امر، كمك كنند. 

 ياران شمر زمان
امام جمعه اروميه نيز در جمع نمازگزاران 
اين شهر با اشاره به اينكه نويسندگان نامه 
بــه رهبرى براى مذاكره بــا آمريكا ياران 
شمر زمان هستند، گفت: اين افراد با وجود 
نمايان شدن چهره آمريكا در برجام با چه 
جرئتى دنبال مذاكره بــا آن ها مى روند؟ 
سيدمهدى  والمســلمين  الاسلام  حجت 
قريشــى ادامه داد: در مجلس ششم هم 
عــده اى از نمايندگان نامه جــام زهر به 

رهبرى نوشتند و خواهان مذاكره شدند. 

 سكوت مرگبار در قبال جنايات سعودى
امام جمعــه زاهدان اظهارداشــت: امروز 
مصادف است با هشتم شوال، روزى كه در 
آن شاهد يك جنايت بزرگ يعنى تخريب 
بارگاه ملكوتى و متبرك ائمه بقيع از سوى 
وهابيت بوديم. حجت الاسلام والمسلمين 
عباسعلى سليمانى با اشاره به جنايات آل 
ســعود در كشور يمن ادامه داد: متأسفانه 
در اين روزها باز هم شاهد سكوت مرگبار 
سازمان ملل و كشــورهاى مدعى حقوق 
بشــر در برابر جنايات آمريكا، كشورهاى 
غربى و كشــورهاى عربى دســت نشانده 

آن ها در يمن هستيم.

در مراسم عبادى سياسى نماز جمعه تأكيد شد

قوه قضائيه 100 درصد انقلابى و عادلانه عمل كند

  من به عنوان يك طرفدار از بازى جانانه و با تعصب ملى پوشــان فوتبال 
ايران در جام جهانى قدردانى مى كنم. 9150008336

 آقاى روحانى در جلسه ستاد ساماندهى بازار هشدار داد: «افزايش قيمت ها 
نبايد بالاتر از نرخ تورم باشد». ايشان در نهايت دغدغه خود را چنين مطرح 
كردند كه اين پذيرفتنى نيست كه افرادى از دولت ارز 4200 تومانى بگيرند 
و با ســودجويى در بازار با قيمت بالا و اجحاف به مردم بفروشــند، كه اين 
دغدغه اى است، بسيار محترم! از طرفى آقاى حاجى بابايى از دولت و شخص 
آقاى ســيف مى خواهد گيرندگان ارز 4200 تومانى را به مردم معرفى كنند 
كه پيشنهاد خوبى است. لطفاً اين كار را بكنيد، بخصوص كه آقاى نوبخت از 
پرداخت 9 ميليارد دلار ارز 4200 تومانى خبر مى دهد. به نظر مى رسد اين 
اطلاع رســانى مفيد فايده خواهد بود و جلوى بسيارى از فسادها را خواهد 

گرفت. 9390002323
 متأســفانه برخى از مســئولان مملكت ما بى كفايت هستند؛ وگرنه اين 
مملكــت با اين امكانات و ثروت خــدادادى و اين قدرت ملى و ملت نجيب، 
شــجاع و فداكار شايسته نيســت از نظر اقتصادى اينقدر وضعيت آشفته اى 

داشته باشد. 9150000210
 گويا جام جهانى پوششى شده است براى حمله ددمنشانه به ملت مظلوم 
يمن! صدا و ســيماى ما به عنوان كشــورى انقلابى كــه از محرمان جهان 
حمايت مى كند بهتر اســت اوضاع اين ملت مظلوم را بيشتر پوشش دهد تا 

مردم در جريان اقدام ددمنشانه سعودى قرار بگيرند. 9210007084
 هشــدار روحانى! افزايش قيمت ها نبايد بالاتر از نرخ تورم باشــد. عجب! 
با كى مشــورت كردى آقاى رئيــس؟! مثل اينكه در ايــن مملكت زندگى 

نمى كنيد و خبر نداريد چه خبر هست! 9150002434
   آقاى كواكبيان! حمايت از دولتى كه مســكن، اشتغال، فرهنگ، انرژى 
هسته اى، صنعت، كشــاورزى، محيط زيست و... را نابود كرد نه تنها افتخار 

ندارد بلكه شرمندگى دارد. 9010009087 
  مگر چه خبر شــده اســت كه مى خواهند به هر كدام از اعضاى تيم ملى 
بــراى بازى با مراكش 160ميليون تومان از بيت المال بدهند؟ به چه حقى 
اين پول را مى دهيد؟ من هم مانند بســيارى ديگر از اين بذل و بخشــش ها 

راضى نيستم. 9350009655
  اى كاش سياســيون نماهاى نويســنده نامه اخير كه خواســتار مذاكره 
مســتقم با آمريكا شدند به اندازه فوتباليســت ها و مردم يمن غيرت و عرق 

ملى داشتند. 9150004170
  امام (ره) ســفارش كردند كه نگذاريد مملكت به دســت نا اهلان بيفتد. 

مردم عزيز اين سفارش را فراموش نكنيد. 9150001469 
  روزنامه شــما از خودكشى رانندهاى تاكسى در نيويورك نوشته بود! اما 
از مشكلات راننده تاكسى هاى كشور ما كوچك ترين حرفى نزده است! لطفاً 
بياييد به مشكلات خودمان رسيدگى كنيم. اينكه در فلان كشور چه اتفاقى 

افتاده بار مشكلات كشور را كم نمى كند. 9390001288
  در زمينه مشــكلات اقتصادى همه جا خيرين يا مردم پيشقدم مى شوند. 

پس خزانه دولت چطور خالى مى شود؟ 9350009683
  اگر يك بار به اين واماندگان و ته مانده هاى كاسه ليس دشمن تو دهنى 
مناسب زده مى شد، اكنون اين جسارت را نمى كردند. واى به روزى كه صبر 
مردم لبريز شود، آن وقت ديگر امانى براى اصلاح طلب، تندرو، ملى مذهبى 
جاســوس صفت، اپوزيســيون خارج نشين و داخل نشــين مفت خور باقى 

نخواهد ماند. 9370007353 
  آقاى رئيس جمهور و نمايندگان مجلس! گرانى سيفى جات و ميوه جات 

را هم نمى توانيد كنترل كنيد؟ 9150007752
  گزارشــگرى اخير آقاى خيابانى ثابت كرد كه ايشــان لياقت فعاليت در 
اين حرفه را ندارد چون با افراط و تفريط گزارشگرى مى كند. گويا ايشان از 
فدراســيون فوتبال، بازيكنان و كى روش بابت ثناگويى و مدح گويى مفرط، 

پول مى گيرد. 9150008335

از فوتبال  بياموزند!
فوتبال معلم خوبى است. نمى دانم بازى ايران 
و مراكش را ديديد يا نه، عادل فردوســى پور 
كاملاً از اســتانداردهاى رايج خارج شده بود. 
نوعى هــراس در صدايش بود. او ســال ها به 
عنوان چهره نخســت فوتبــال اين مملكت، 
عملاً، اگر چه غيررسمى، تصور ما را از فوتبال 
كشــورمان و جهان شكل داده است. تسلط او 
به زبان انگليســى راه پيگيرى ريز اخبار اين 
ورزش را در سطح بين المللى فراهم ساخته و 
او با خرج كــردن اين اخبار در گزارش هايش، 
اغلب، مخاطب را در مورد فهمش از فوتبال به 

تحسين وامى داشت.
اگر ما باور كرده ايم اسپانيا غول فوتبال جهان 
است و بازيكنانش فلان و بهمان توانايى ها را 
دارند و اگر با آن ها روبه رو شــويم، ما را يك 
لقمه چپ خواهند كرد، بر اثر اطلاع رســانى 
همين مرجع هــاى فوتبالى و در رأس آن ها 
همين برنامه نود و شخص عادل فردوسى پور 
بوده است. گزارش بازى با مراكش تحقيرآميز 
بود. گزارشــگر درســت براى مخاطب شرح 
نمــى داد كه لزوماً اين حمــلات پى در پى 
(بويژه در 20 دقيقه نخســت بازى) نتيجه 
ضعف تيم ما نيســت. بلكه برنامه و راهبرد 
مربى است. ديديم كه اين نقشه جواب داد و 
با فشــار معكوس در پايان بازى ما توانستيم 
حريف را گيج و غافلگير كرده و تا آنجا پيش 

ببريم كه به خودش صدمه بزند.
با تمام اين ها اين درك بوضوح در گزارشگر 
نبود. او با ترس و لرز گزارش مى كرد. همين 
جو را پيش از بازى با اسپانيا براى ما ساخته 
بودنــد. علت هم آن بود كــه اين مجريان و 
كارشناســان فوتبال درك درســتى از توان 
داخلى و تيم خودى نداشتند و در عوض در 
تشريح توانايى هاى حريف كارشناسانى خبره 
بودند و اين تقابل آن ها را مرعوب كرده بود 
و با تأســف اين رعب را به مردم هم منتقل 

كرده بودند.
بارى اين ها را گفتم تا برســم به اينجا كه حالا 
و در ديگر عرصه ها نيز شــرايط همين است. 
عــده اى كه اين مملكــت و قابليت هاى آن را 
نمى شناسند و در عوض همه هنرشان تعريف 
و تمجيد از غرب و توانايى هاى آن هاســت، در 
بزنگاه ها، هنرى جز اين ندارند كه ما را مرعوب 
كنند. با تأسف، آن ها توانسته اند اين تفكر را در 
بخش قابل توجهى از نسل امروز ما نيز نهادينه 
كنند. نتيجه آن شده كه تا حرف از توان داخلى 
و قدرت ايرانى مى شود، بسيارى زود در جايگاه 
خطابه خوانى نشسته و مدعى مى شوند، ايرانى 
جماعت چنين و چنان است و نمى تواند و... در 
خارج اما فرهنگ خلايق اين طور است و اين 
فضايل را دارند و ما نداريم و... با تأســف گاهى 
اين حرف هاى پوچ در سطح روشنفكران و حتى 
دولتمردان ما كه بناست پرچمدار مبارزه با آن 

باشند، ادا مى شود.
مثلاً مى گويند ما فقط هنرمان تا آبگوشت «بز 
باش» اســت يا اگر آمريكا حمله كند با اولين 
بمبــاران، دار و ندار ما را پــودر مى كند و اين 
جعليات... اما فوتبال آيينه زندگى است. فوتبال 
ما نشان داد تمام اين به اصطلاح كارشناسان 
كه زبان خارجى را خوب بلدند و اما زبان وطنى 
را نه، تصور غلط و ترس خودشان را به عنوان 
تحليل بــه خورد ما مى داده اند وگرنه دنيا ديد 
ما قــادر بوديم قهرمان جهان را ببريم و ماجرا 
هيچ شباهتى به ســناريويى كه اين جماعت 
مدعى اش بودند، نداشــت. در سياســت هم 
همين اســت. زبان اين ملت را بياموزيد و به 

توايى هايشان ايمان بياوريد. 
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وزير كشور:دادستان كل كشور خبر داد
20سال از حوزه آسيب هاى اجتماعى عقب هستيمورود 9 ميليون پرونده به قوه قضائيه در سال 96

 دادستان كل كشــور با گراميداشت 
هفته قوه قضائيه گفت: با هجمه هاى 
فراوان و تخريب هاى گسترده در داخل و خارج 
كشور مى كوشــند اقتدار قوه قضائيه را از بين 

ببرند و آن را دستگاهى نا كارآمد جلوه دهند.
حجــت الاســلام محمد جعفــر منتظرى در 
سخنرانى پيش از خطبه هاى نماز جمعه گفت: 

بيش از 9 ميليون پرونده در سال گذشته به قوه 
قضائيه وارد شده است كه 6 ميليون ورودى به 
دادگسترى ها و 3 ميليون به شوراى حل اختلاف 
بوده اســت . وى همچنين در برنامه تلويزيونى 
گفت و گــوى ويژه خبرى بــه آخرين وضعيت 
پرونــده ورود خودروهاى قاچاق اشــاره كرد و 
اظهار كرد: در يكى از ســايت هاى خبرى ديدم 
كه اين موضوع را توجيه كرده و عنوان داشته اند 
اين خودروها با رعايت ضوابط به كشور وارد شده 
است، در حالى كه پرونده در دادسراى عمومى 

و انقلاب مركز استان هرمزگان مطرح است. وى 
در پاســخ به اين سؤال كه آيا موضوع خريد 38 
هزار سكه پيش فروش توسط يك نفر در دستور 
كار دادستانى قرار دارد، اظهارداشت: دستگاه قضا 
در مواردى مى تواند ورود كند كه عنوان مجرمانه 
داشته باشد. بنده به شخصه نسبت به اين مسئله 
به مســئولان امر گله مند بــودم كه چرا تدبير 
نمى كنند. وى افزود: اگر بررســى ها نشان دهد 
اين امر موجب تضييع حقوق عمومى است قطعاً 

جنبه حقوق عامه پيدا مى كند.

مهر: وزيركشور گفت: كشور در حال حاضر 20 
سال در حوزه هاى مختلف آسيب هاى اجتماعى 
عقب است و بايد با حركت انقلابى وارد عرصه 
شويم. عبدالرضا رحمانى فضلى پيش از ظهر 
جمعه در جلسه ســتاد فرهنگى، اجتماعى و 
مديريت و ســاماندهى امور اجتماعى خراسان 
شمالى اظهار كرد: براى جبران عقب ماندگى 
در حوزه آسيب هاى اجتماعى بايد با اجتماعى 

كردن آسيب ها مشكلات را برطرف كنيم.
وى افزود: حضور و مشــاركت مردم در موارد 
مختلف آســيب هاى اجتماعى مى تواند تأثير 

بسزايى در رفع مشكلات داشته باشد.
وزير كشور گفت: اگر در جامعه حساسيت نسبت 
به مواد مخدر ايجاد شده به علت فعاليت جدى 
در مبارزه با مواد مخدر و آگاهى دادن نسبت به 
مضرات آن است. رحمانى فضلى اظهار كرد: با 
اقدامات انجام شده جمعيت معتادان كشور از 

3 ميليون و 600 هزار نفر اكنون به 2 ميليون 
و 800 هــزار نفر كاهش يافتــه و كاهش اين 
جمعيت 800 هزار نفره ثمره اقدامات درست 

در جهت مبارزه با مواد مخدر است.
وزير كشور افزود: متأسفانه اكنون بيش از 700 
نوع مواد مخدر وجود دارد كه بسيارى از جوانان 

و خانواده ها از مضرات آن ها بى اطلاع هستند.
وى با اشــاره به اينكه قبح طــلاق در جامعه 
شكســته شده اســت، افزود: متأسفانه اكنون 

طلاق تبديل به ارزش شده است.

جانشين فرمانده كل سپاه:

عامل بازدارنده جنگ، قدرتمندى ايران است

خبر

سردار حسين سلامى گفت: استادان قدرت نفوذ معنوى و 
تكثير در انديشــه و ترويج الگو و مدل ايفاى نقش براى 
بخش زيادى از جامعه را دارند و امروز انقلاب ما بيش از هر زمان 

ديگرى به استحكام در بنيان هاى تفكر و باور خود نيازمند است.
جانشين فرمانده كل سپاه پاسداران در مراسمى كه به مناسبت 
شهادت دكتر مصطفى چمران و روز ملى بسيج اساتيد در دانشگاه 
فردوسى مشهد مقدس برگزار شد، گفت: استادان، مروجان علم و 

سازندگان بناى انديشه و تفكر در جامعه هستند.
وى با بيان اينكه امروز جنگ بر سر اين است كه ما دشمن را بزرگ 
ببينيم و خود را كوچك، اظهارداشت: از لبنان و سوريه تا عراق و 
يمن، با آن همه فقر، نشانه ظهور يك قدرت را مى بينيد كه به نام 
اسلام مقاومت مى كنند. وى با بيان اينكه انقلاب ما موازنه را برهم 
زده و قدرت ســازى كرده است، خاطرنشان كرد: هنر ديگرى كه 
رهبران ما در انقلاب داشته اند، اين بوده كه توانسته اند قاعده هاى 
نبرد را تعيين كننــد و موازنه ها را تغيير دهند و به همين دليل 
اســت كه دشمنان بيش از هر زمان ديگرى منابع و امكانات خود 
را به ميدان آورده اند. سردار سلامى با بيان اينكه آمريكا نمى تواند 
اين قدرت را به منفعت تبديل كند، يادآورى كرد: ايرانى ها بدون 
استفاده از هيچ جنبه فيزيكى قدرت، ميدان ايجاد مى كنند اما آن ها 
7000 ميليارد دلار در عراق و سوريه هزينه مى كنند و به اعتراف 

رئيس جمهورشان هيچ منفعتى نمى برند.

وى با اشــاره به اينكه خيلى ها مذاكره و سازش را راه جلوگيرى 
از جنگ مى دانند، افزود: ما عكس اين را مى گوييم؛ دشــمن همه 

ظرفيت هاى خود را براى جنگ از دست داده است.

 واكنش ايران به حمله  تى 4
جانشين فرمانده كل ســپاه ادامه داد: وقتى اسرائيل پايگاه تى4 
سوريه را زد، شــايد هفته ها خواب از چشم سران اسرائيل ربوده 
شده بود، آن قدر كه آمريكا هم پيام داد كه هرگونه واكنشى عليه 
اسرائيل به عنوان يك واكنش عليه آمريكاست، مى خواستند يك 
بازدارندگى روانى ايجاد كنند اما وقتى در مقابل آن جولان به آتش 
كشيده شد و به آن ها هم گفتيم اگر واكنش نشان دهيد تل آويو 
ويران مى شود؛ هم آمريكايى ها و هم صهيونيست ها خفه شدند و 

هيچ غلطى نكردند.
سردار سلامى با بيان اينكه دشمن دنبال اين است كه از او بترسيم 
و به ما القا كند كوچك هســتيم، تأكيد كرد: ما امروز فوق العاده 
قدرتمنديم، ميدان هايى را پشت سر گذاشته ايم در زمانى كه بسيار 
ضعيف تر از امروز بوديم و دشــمن بسيار قوى تر از امروز بود و اين 

موفقيت 40 ساله را در عرصه هاى نابرابر فراموش نمى كنيم.
وى، دليل عدم وقوع جنگ را قدرتمندى ايران اســلامى دانست 
و عنوان كرد: دشــمن مى خواهد با كاهش و قطع نفوذ منطقه اى 
انقــلاب دوباره ميدان تمركز را اينجا قرار دهد اما فراموش نكنيد 

اينكه شما به دشمن نزديك تر شوى بسيار آسان تر از زمانى است 
كه مى ايستيد تا دشمن به شما نزديك تر شود.

جانشين فرمانده كل سپاه با تأكيد بر اينكه دشمن وقتى به ما حمله 
مى كند كه به دست خود ضعيف شده باشيم، افزود: دشمن دست 
گذاشته  است روى نفوذ منطقه اى ايران و بعضى دوستان هم فكر 
مى كنند اگر ما در اين زمينه كوتاه بياييم همه چيز تمام مى شود در 
صورتى كه ما امروز با ايستادگى و گشودن مرزهاى جديد و ايجاد 

ساختارهاى جديد قدرت موفق بوده ايم.
ســردار ســلامى با اشــاره به اينكه از دســت دادن قدرت نفوذ 
منطقه اى غيرممكن است، زيرا نفوذمان معنوى است، اظهارداشت: 
عقب نشــينى از خاكريز اول يعنى از دست دادن همه  چيز و اين 
قاعده نبرد با دشــمن اســت، بعد مى گويند موشك ها را متوقف 
كنيد و بردشان را كاهش دهيد، يعنى قدرت بازدارنده خود را كنار 
بگذاريم و عجيب است از كسانى كه هنوز فكر مى كنند اين نحوه 

تعامل با دشمن پاسخگوست.
وى افزود: جنگ امروز جنگ آتش ها نيســت، جنگ اقتصادى و 
روانى اســت، اين را كه مى توانيم اداره كنيم، خطر زيادى ندارد، 
همت، اراده، عزم، روحيه انقلابى، تدبير و تفكر ابزار اين جنگ است.

رئيس سازمان انرژى اتمى: 
اروپا و حاميان برجام با آمريكا مخالفت عملى نكنند منطقه 

و جهان ناامن مى شود
تسنيم: على اكبر صالحى گفت: اگر اروپا 
و حاميان برجام مخالفت عملى خود را با 
سياست هاى آمريكا به اجرا نگذارند، آينده 
خوفناك پيش رو، بخاطر فروريختن برجام، 
با ناامنى هاى بى سابقه در منطقه و جهان 

مواجه و همراه خواهد شد.
رئيس ســازمان انرژى اتمى كه به منظور 
شركت در نشست اسلو و به دعوت مقامات 
نروژ به اين كشور عزيمت كرده است، در پنل تخصصى كه با عنوان «توافق يا مصيبت 
- خاورميانه در مواجهه با تنش هاى چندجانبه» كه با حضور وزيران خارجه نروژ و عمان 
برگزار شد، اين سخنان را عنوان كرد. وى در اين نشست بر لزوم گفتمان منطقه اى ميان 
بازيگران اصلى تأكيد و همان گونه كه مسئولان جمهورى اسلامى بارها اعلام كرده اند، 
از آمادگى كشورمان براى درك متقابل و حل بحران هاى منطقه اى از طريق گفت وگو 
و تفاهم خبر داد. در اين نشست ديگر سخنرانان با انتقاد گسترده از سياست هاى دولت 
آمريكا در قبال برجام، خواســتار اقدامى متناسب از ســوى اتحاديه اروپا و كشورهاى 

باقيمانده در برجام بوده و بر گفت وگوهاى منطقه اى تأ كيد داشتند.

سخنران پيش از خطبه هاى  نماز جمعه تهران:
شهيد چمران بر عكس كسانى كه براى استكبار نامه نوشتند 

عمل مى كرد
مهر: رئيس بنياد شــهيد چمران گفت: شهيد چمران روحيه شجاعانه ايرانى و 
مقاومت اسلامى را جاودانه كرد و بر عكس كسانى كه با نامه نوشتن به استكبار 

اين صفات را زير پا مى گذارند، عمل كرد.
مهدى چمران در سخنرانى پيش از خطبه هاى نماز جمعه درباره شخصيت آن 
شهيد اظهارداشت: اعتقاد راسخ شهيد چمران اين بود كه «ما مى توانيم». ايشان 
دانشــمند بزرگى بود كه در اعداد دانشــمندان بزرگ رشته خود يعنى فيزيك 

پلاسما محسوب مى شد. 
وى با اشــاره به درخواســت تعدادى از چهره ها براى مذاكره مستقيم با آمريكا 
گفت: شــهيد چمران روحيه شجاعانه ايرانى و مقاومت اسلامى را جاودانه كرد 
و بر عكس كسانى كه با نامه نوشتن به استكبار اين صفات را زير پا مى گذارند، 

عمل كرد.

توضيحات بروجردى درباره نامه ظريف به وزيرخارجه آمريكا
خانه ملت: رئيس كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس توضيحاتى 

درباره نامه ظريف به وزير امورخارجه آمريكا ارائه داده است.
علاء الدين بروجردى در گفت وگويى با اشــاره به نامه محمدجواد ظريف و تهيه 
فهرســتى از مطالبات ايران از آمريكا در واكنش به ادعاى چندى پيش «مايك 
پامپئو» وزيرخارجه آمريكا، مبنى بر خواسته هاى دوازده گانه او از ايران، گفت: 
اعلام مواضع جمهورى اســلامى ايران باصراحت از وظايف قانونى وزير خارجه 
كشور است تا از منافع ملى، ديدگاه هاى انقلابى ملت و به طور ويژه رهبر معظم 

انقلاب دفاع و سياست ها را تبيين كند.
وى تصريح كرد: اعلام مواضع و نوشــتن نامــه اى خطاب به وزيرخارجه آمريكا 
بــه معناى مذاكره يــا اعلام آمادگى براى مذاكره با آمريكا نيســت، بلكه دفاع 
از موضع جمهورى اســلامى اســت. وى با اشاره به پيشــنهاد تشكيل «مجمع 
گفت وگــوى منطقــه اى در خليج فــارس» براى حل بحران هــاى منطقه اى و 
دستيابى به منطقه قوى تر از سوى محمدجواد ظريف، گفت: سياست جمهورى 
اســلامى در منطقه مشخص اســت، روابط ايران با برخى كشورها چون عمان، 
قطر و كويت نيز برقرار اســت، اما با برخى به دليل دنباله روى از سياســت هاى 

آمريكا و رژيم صهيونيستى ارتباطات محدود و متوقف شده است.
رئيس كميســيون امنيت ملى مجلس افزود: برخى كشورهاى منطقه در جبهه 
دشــمنان امت اســلامى قرار گرفته و ســعودى ها در صدر اين جبهه هستند، 
بنابراين عربســتان براى گام نخســت بايد دست از كشــتار مردم مظلوم يمن 

بردارد و پاسخگوى جنايت خود در اين كشور باشد.

خبر

قانون گذاران آمريكايى:
با نفوذ واشنگتن، نام ايران را 

در فهرست سياه FATF حفظ 
كنيم

تسنيم: قانون گــذاران آمريكايى در نامه اى به 
وزير خزانه دارى اين كشــور خواسته اند از نفوذ 
آمريكا براى حفظ ايران در فهرست سياه گروه 

موسوم به FATF استفاده كند.
چند نماينده كنگــره آمريكا در نامه اى به وزير 
خزانه دارى اين كشــور با بيــان ادعاهاى قبلى 
خواسته اند واشنگتن از نفوذ خود استفاده كرده 
نام ايران را در فهرست سياه «كارگروه ويژه اقدام 

مالى» مشهور به FATF حفظ كند. 
«اد رويس» رئيس كميته امور خارجى مجلس 
نمايندگان آمريكا و «رابــرت پورتمن»، رئيس 
كميته فرعى تحقيقات در مجلس سناى آمريكا 
در اين نامه با اشــاره به نشست «كارگروه ويژه 
اقدام مالى» در هفته آينده نوشته اند: «ما از شما 
 FATF مى خواهيم در نشســت هفتــه آينده
به منظور محافظت از نظــام مالى دنيا در برابر 
اقدامات ايران در زمينه پولشويى و تأمين مالى 
تروريسم از نفوذ آمريكا براى حفظ نام ايران در 
فهرست ســياه FATF و بازگرداندن اقدامات 

تقابلى عليه اين كشور استفاده كنيد».
كارگــروه اقدام مالى كه خود را نهاد بين المللى 
براى مبارزه با پولشــويى معرفى مى كند براى 
اولين بار در تير ســال 1395 به مدت 12 ماه 
اقدامات تقابلى و تنبيهى عليه ايران را معلق كرد. 
اين كارگروه با وجود اين نام ايران را در فهرست 

سياه خود نگاه داشت. 

خبرخبر
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r قائم مقام توليت آستان قدس رضوى تأكيد كرد
ضرورت بهره مندى حداكثرى از جشن هاى مردمى 

«زير سايه خورشيد»

آســتان: قائم مقام توليت آستان قدس رضوى گفت: بايد از ظرفيت فوق العاده 
و بى نظير جشــن هاى مردمي زيرســايه خورشــيد براى تبيين معارف رضوى، 

اعتمادآفرينى و گره گشايى از كار محرومان و مستضعفان بهره ببريم.
ســيد مرتضى بختيارى در جمع دبيران جشن هاي مردمي زيرسايه خورشيد و 
اعضاي شبكه جوانان رضوى اظهار كرد: امسال براى يازدهمين سال متوالى شاهد 
حضور كاروان هاى جشــن هاى زيرسايه خورشيد در اقصى نقاط ايران اسلامى و 
كشــورهاى مختلف خواهيم بود و بحمداالله اين حركت معنوى با همت مضاعف 

جوانان مؤمن و انقلابى تبديل به يك جريان فرهنگي مستمر شده است.
وي با اشــاره به تأكيدات توليت آستان قدس رضوي مبني بر جوانگرايي و 
پرچمــداري جوانان در عرصه هاي فرهنگى و اجتماعى بيان داشــت: توجه 
به ظرفيت هاى مردمي و برنامه ريزى در جهت گره گشايي از كار محرومان 
و مستضعفان از محورهايي اســت كه بر اساس منشور هفتگانه مقام معظم 

رهبري بدان اهتمام خواهيم داشت.
بختياري در ادامه با گراميداشت ياد و خاطره شهداى مظلوم ترور و شهيد دكتر 
مصطفي چمران، گفت: ملت غيور ايران اســلامي مسير حق و حقيقت را با همه 
موانع و مشكلات و امتحان هاى سختي كه وجود داشت با سربلندي و عزت پيموده 

و رسالتي خطير بر دوش متوليان عرصه هاي فرهنگي و اقتصادى كشور است.
وي با انتقاد از امضاى نامه 100 تن از نمايندگان در خصوص مذاكره با آمريكا گفت: 
با سازش و مصالحه نمى توان در برابر دشمنان ايستادگي كرد و در آموزه هاى قرآن 

و اهل بيت(ع) اين سبك و منش در مواجهه با استكبار وجود ندارد.
قائم مقام توليت آســتان قدس رضوي در بخش ديگري از ســخنانش صداقت، 
صراحت و شــجاعت را از ويژگى هاى مبرز جوانان ايران اسلامى دانست و گفت: 

آرمان خواهي و مطالبه گري جوانان ضامن بقا و تداوم انقلاب اسلامي است.

به همت آستان حضرت حسين بن موسى الكاظم
و زيارتگاه شهيد مدرس انجام شد 

ديدار با خانواده شهيد عاشوراى رضوى در بردسكن 
آســتان: به همت آستان حضرت 
حســين بن موســى الكاظم(ع) و 
زيارتگاه شــهيد مدرس(ره)، مراسم 
گراميداشــت ياد و خاطره شــهيد 
محمد مصطفايى از شهداى حادثه 
عاشوراى سال 73 حرم مطهر رضوى 

در بردسكن برگزار شد.
اين مراسم با حضور جمعى از مديران 

و مسئولان فرهنگى شهرستان بردسكن در منزل برادر شهيد مصطفايى برگزار و 
ضمن قدردانى و تكريم از مقام والاى اين شهيد، هداياى متبرك حرم رضوى به 
برادر اين شهيد اهدا شد. شهيد محمد مصطفايى در حادثه عاشوراى حرم رضوى 
در 30 خرداد ســال 73 به درجه رفيع شهادت نائل آمد و پيكر پاك و مطهر اين 

شهيد در گلزار بهشت رضاى بردسكن به خاك سپرده شد.

خـــبر

حقيقى   مستأجر  آرزو  آستان/   
 سماورهاى بزرگ قُل قُل مى كنند؛ گليم ها و 
جاجيم هاى رنگى پهن مى شوند؛ مكتبخانه ها 
مملو از جمعيت مى شوند؛ مرشد زنگ مى زند 
و تو خودت را در يك حمام قديمى مى بينى. 
زل مى زنى به نقاشى ديو سفيد و همراه با 

قهرمان قصه ها، سوار بر اسب مى شوى.
از كنار چال حوض عبور مى كنى و مى ايستى 
مقابل حجــره نمدمال هــا و پينه دوزها، اما 
روشنايى فانوس  ها و شمعدان ها تو را به سويى 
ديگر فرامى خواند. از كنار آينه پايه دار خاتم 
رد مى شــوى، پاپوش  چوبى به پا مى كنى و 
لباس محلى به تن تا خودت را در چادر عشاير 
ببينى، اما تو ايستاده اى در موزه مردم شناسى 
آستان قدس رضوى و در حال مرور تاريخ و 
فرهنگ ســرزمين خود هستى. موزه اى كه 
روزگارى از بزرگ ترين حمام هاى ايران بوده 
و اكنون ميزبان اشــياى گوناگونى است كه 
هركدام يادآور بخشى از آداب  و رسوم مردم 

اين خطه بهشتى است.
حمام مهدى قلى بيك متعلق به دوره صفوى، 
علاوه بــر اينكه يك حمام با نقاشــى هاى 
منحصربه فرد است، داراى غرفه هاى مختلف 
و عكس هاى تاريخى بى شمارى است. موزه اى 
كه فرصت ديــدن آن را پس از زيارت بارگاه 

شمس الشموس(ع) نبايد از دست داد.

 نقاشى هاى پررمز و راز
مرد بلندقامت دســتش به خورشيد رسيده 
است؛ برگ هاى بيد مجنون در جست وجوى 
باد هستند و گرامافون، بى صدا در سقف جا 
خوش كرده است. اين تصاوير بخش كوچكى 
از تزيينات سربينه حمام است كه هركدام در 
ذهن بازديدكنندگان، تداعى گر روايتى خاص 
است. درواقع ســربينه با تزييناتى همچون 
نقاشى و كاشــى هاى زير رنگى مزين شده 
است و داراى ساروج  برى و گچكارى با تعداد 
28 لايه بوده كه از اين تعداد، 13 لايه داراى 

تزيينات نقاشى است.
قدمــت قديمى ترين لايه نقاشــى به دوره 
صفــوى و جديدترين لايه، بــه اواخر دوره 
برمى  گردد. چنانچه  قمــرى)  قاجار(1343 

در آخريــن لايه مى تــوان تصاوير پهلوانان، 
داستان هاى شاهنامه، افسانه هاى عاميانه و 
قديمى رايج در ميان مــردم و صحنه هايى 
از زندگى اجتماعى و محلات قديمى شــهر 
مشهد مانند كوهسنگى يا باغ ملى و همچنين 

ماه هاى سريانى سال را به نظاره نشست.
بر روى اين نقاشــى هاى زيبا كــه در آن ها 
نمادهاى انسانى، حيوانى و گياهى درهم تنيده 
است، كارشناســان تاريخ و ادبيات با دقت و 
حساسيت خاصى تحقيق و بررسى مى كنند 
تا داستان هايى كه در پشت هر نقاشى نهفته 

است، براى همگان آشكار شود.

 تاريخچه و معرفى بنا
موزه مردم شناسى بنايى ارزشمند و حمامى با 
قدمت بيش از چهار قرن است، بناى اوليه اش 
كه داراى كاربرى حمام بوده به دستور مهدى 
قلى بيك مير آخور(مســئول اسطبل شاهى) 
شاه عباس اول صفوى در سال 1027 ق ساخته 
و وقف آستان ملكوتى حضرت رضا (ع) شده 
است. اين حمام به علت همجوارى با مسجد 
72 تن(مقبره امير ملكشاه) و نيز نزديك بودن 
به حرم مطهر، درگذشــته به نام «حمام شاه» 
و پس از پيروزى انقلاب شــكوهمند اسلامى 
به «حمام رضوى» شــهرت داشــت و تا سال 
1367 شمســى داير بود و مورداستفاده قرار 
مى گرفت و از آن به بعــد، رفته رفته متروك 
شــد. در سال 1378 با دســتور توليت فقيد 

آســتان قدس رضوى عمليات بازســازى آن 
آغاز و در ســال 1385، پس از مرمت با تغيير 
كاربــرى به عنوان موزه مردم شناســى افتتاح 
شد. اين بنا داراى چهار بخش اصلى سربينه، 
گرمخانــه، چال حوض و تون اســت. محوطه 
ورودى حمام به وسيله پله و با انحنايى ملايم 
به هشــتى كوچكى وصل مى شود كه پس از 
عبور از آن، با گردش به سمت راست به سربينه 
وارد مى شويم. در فضاى سربينه هشت ستون 
سنگى به صورت هشت و نيم هشت، پوشش 
گنبدى را اســتوار نگه داشته است كه با نصب 
تعدادى گلجام(نورگير) در گنبد، روشــنايى 
سربينه تأمين شده است. سر در هشتى ورودى، 
ســربينه(رختكن)، مياندر(هشــتى ارتباطى 
بين دو فضاى گرمخانه و ســر بينه)، خزينه، 
تون(گلخن يا آتشخانه) و چال حوض(استخر 
آب ســرد) از فضاهاى حمام به شمار مى رود. 
مساحت بنا 2000 مترمربع است كه در 900 
مترمربع فضاى نمايشى، اشياى كم نظيرى با 
موضوع مردم شناسى را در خود جاى داده است.

 خدماتى ارزشمند
موزه مردم شناســى آســتان قدس رضوى 
همواره ميزبان خيل عظيم بازديدكنندگان 
داخلى و خارجى اســت. فرهاد ابوالقاسمى، 
مسئول اين موزه بيان مى كند: «گردشگرانى 
از 26 كشــور جهان همچون فرانسه، نروژ، 
استراليا، انگلستان، آمريكا، ماداگاسكار، چين، 

عراق، هند و... از اين موزه ديدن كرده اند». وى 
در ادامه از برخى از فعاليت هاى انجام شده در 
جهت ارتقــاى خدمات اين موزه مانند تهيه 
توضيحات سه زبانه براى عكس هاى تاريخى، 
نــور آرايى برخى غرفه هــاى موزه، صحافى 
كردن دفاتر انتقادها و پيشنهاد هاى موزه از 
ابتداى تأســيس، همكارى در فيلمبردارى 

شبكه مستند از حمام و... نام مى برد.
از ديگر خدمــات خاص اين مــوزه، امكان 
دريافت عكس و بروشورهاى موزه  هاى آستان 
قدس رضوى با گوشى همراه، تبلت، لپ تاپ 
و همچنين فلش است. درواقع در روش اول 
با روشــن كردن واى فاى دســتگاه خود در 
داخل موزه مى توانيد اطلاعات و بروشورهاى 
دلخواه خود را دانلود كنيد. در روش دوم نيز 
بااتصال 10 دقيقه اى فلــش خود به درگاه 
USB موزه امكان كپى عكس ها و بروشورها 
براى شما فراهم مى شود. گفتنى است تمامى 

موزه هاى  قديم  بروشورهاى 
آســتان قدس رضوى اسكن 
و در اين آرشيو در دسترس 
علاقه مندان قرارگرفته است. 
چنانچه برخى از بروشورهاى 
موزه هاى اين آستان مقدس 
به زبان عربى و انگليسى نيز 

در اين آرشيو وجود دارد.
البته با نصب صفحه نمايشگر 
لمسى در داخل موزه، امكان 
ديدن تصاوير اشيا و اطلاعات 
موزه هاى بــارگاه مطهر امام 
رضا (ع) به طور مســتقيم در 
اين موزه مهيا شــده است. 

اين خدمات نوين موردتوجه بازديدكنندگان 
بويژه قشر جوان قرارگرفته و نقش پررنگى در 
آشنايى زائران و مجاوران با گنجينه هاى اين 

مجموعه بزرگ موقوفاتى داشته است.
موزه مردم شناســى آســتان قدس رضوى، 
همه روزه از ساعت 8 تا 12:30(پنجشنبه ها 8 
تا 11:30) و در روزهاى تعطيل از ساعت 8 تا 
12 واقع در ضلع بيرونى ســردر غربى صحن 
جامع رضوى حرم مطهر امام رضا (ع)(انتهاى 
اندرزگوى 13)، پذيراى فرهنگ دوستان است. 

نگاهى به حمام تاريخى مهدى قلى بيگ كه موزه مردم شناسى آستان قدس رضوى است

 سلام! پيشــنهاد مى كنم در اعياد در ورودى هاى گردش زير سقف تاريخ 
حرم مطهر، بسته متبرك شكلات به زائرين داده شود.
09150003272
قدس: در اعياد و جشن ها عموماً زائران بارگاه منور 
رضوى با بسته هاى شكلات و نبات، پذيرايى مى شوند. 
 لطفا آســتان قدس براى خيابان آيت االله واعظ 
طبسى سايبان بزند تا مردم براى انتظار ماشين در 

آفتاب نسوزند.
09150005061
 توزيع غذا و آن هم بــا صف هاى طولانى زنانه و 
مردانه در ورودى باب الرضا(ع) و باب الجواد(ع) اصلاً 

زيبا نيست. براى اين مسئله فكرى بينديشيد.
09150000559

 با ســلام و خداقوت، اگر امكان دارد از تمام نقاط 
مشهد خط مستقيم به حرم مطهر گذاشته شود تا 
رفت و آمد راحت شود و ما هم بتوانيم زود به زود به 

حرم مشرف شويم.
09150001657

 آســتان قدس رضــوى با توجه بــه درآمد 
موقوفات و نذور مى تواند بســيارى از مشكلات 
حاشيه شهر مشهد را با كمك ساير دستگاه ها 

و نهادهاى مربوط برطرف كند.
09150006529
 لطفاً در سرويس هاى بهداشتى حرم جهت راحتى 
زنان باردار و افراد مســن و سالخورده دستگيره به 

ديوارها نصب بفرماييد.
09390000169
 از مسئولان فرهنگى آســتان قدس تقاضا دارم 
جوايز مسابقات فرهنگى را كتاب هاى نهج البلاغه و 

مفاتيح نيز قرار دهند.
09150002833
 انصاف حكم مى كند در كنــار همه موضوع ها و 
موارد حرم مطهر از زحمات خدمه و مسئولان آستان 

قدس هم تشكر كنيم. اجرشان با پروردگار.
09130006670
 مســئولان مى توانند از تلويزيون ها و مانيتورهاى 
موجود در ســطح رواق ها و صحن هاى حرم مطهر 
رضــوى براى پخش فيلم ها و كليپ هاى مناســب 

استفاده نمايند.
09370008992

صداى مردم

حمام مهدى قلى 
بيك متعلق به 

دوره صفوى، يك 
حمام با نقاشى هاى 

منحصربه فرد 
است ؛موزه اى كه 

فرصت ديدن آن را 
پس از زيارت بارگاه 
 شمس الشموس

نبايد از دست داد

بــــــــرش

 به همت آستان حضرت 
حســين بن موســى الكاظم(ع) و 
زيارتگاه شــهيد مدرس(ره)، مراسم 
گراميداشــت ياد و خاطره شــهيد 
محمد مصطفايى از شهداى حادثه 
 حرم مطهر رضوى 

اين مراسم با حضور جمعى از مديران 

 3000737277
شماره پيامك صفحه «آستان»
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بازگشايى راهروى ارتباطى بين رواق امام خمينى و صحن قدس حرم مطهر قدس: در راستاى تسهيل تردد زائرين، راهروى ارتباطى بين رواق امام خمينى(ره) و صحن قدس در حرم مطهر رضوى 
بازگشايى مى شود. با بازگشايى اين راهروى ارتباطى، زائران مى توانند از طريق رواق امام خمينى(ره) به صحن قدس وارد شده و از آنجا براى ورود به مسجد جامع گوهرشاد، بست شيخ بهايى و يا صحن جامع رضوى 

تعيين مسير كنند. پيش از اين راهروى ارتباطى بين شبستان گرم مسجد جامع گوهرشاد و رواق مباركه دارالزهد حرم مطهر نيز بازگشايى شده بود. 
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

استيضاح تيم اقتصادى دولت كليد خورد  تسنيم:عضو كميسيون اقتصادى مجلس شوراى اسلامى با بيان اينكه ضعف عملكرد تيم اقتصادى دولت دوازدهم مشهود بوده است، گفت: استيضاح تيم اقتصادى 
دولت كليد خورده است. على اكبر كريمى با بيان اينكه خروجى و نتايج عملكرد تيم اقتصادى دولت دوازدهم طى يك سال گذشته نسبت به عملكرد تيم اقتصادى قبل ضعيف تر ارزيابى مى شود، گفت: با توجه به 

مشكلات حادى كه در حوزه اقتصادى پيش آمده است، استيضاح تيم اقتصادى دولت در دستور كار نمايندگان مجلس قرار گرفته است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rتصميم اوپك براى افزايش
يك ميليون بشكه  نفت 

يكى از مهم ترين جلسات اوپك 
بــه پايان رســيد؛ نتيجه اين 
جلســه و مذاكرات مهمى كه 
طى چند روز گذشته آغاز شده 
بود درنهايت به حفظ ســقف 
توليد اعضاى اين ســازمان و 
افزايش يك ميليون بشــكه اى 
نفت توســط كشورهاى نفتى 
منتهى شــد. خروجى اجلاس 
174 اوپك، اعضا را مكلف كرد تا سهميه تعيين شده در سال 95 را همچنان 

رعايت كنند و بيشتر از حدى كه در آن سال تعيين شده است توليد نكنند.
ايــران به دنبال تداوم برنامه فريز نفتى بــود و آمريكا هم افزايش توليد نفت 
اوپك را دنبال مى كرد. هر دو به هدف خود رســيدند و به همين دليل است 
كه دونالد ترامــپ رئيس جمهور آمريكا بلافاصله در توليتى اعلام كرد منتظر 
افزايش توليد نفت است. توليد نفتى كه بازارهاى ايران را نشانه خواهد گرفت.
نفت يك سلاح نيست كه به عنوان ابزارى سياسى عليه برخى كشورها استفاده 
شــود. اوپك هم يك سازمان سياسى نيســت و لازم است هرگونه استفاده از 
نفت به عنوان يك ســلاح يا ابــزار عليه برخى كشــورها را محكوم كند...» 
اين بخشــى از صحبت هاى بيژن زنگنه وزير نفت ايران پيش از شــركت در 

صدوهفتادوچهارمين نشست اوپك بود. 
اشاره زنگنه به تلاش هاى آمريكا و برخى كشورها براى اعمال فشار به اوپك 
بــراى افزايش توليد نفت بود. با اين همه، ايــن اولين بارى نبود كه برگزارى 
نشست اوپك دستمايه سياســت مى شد، اما صدوهفتاد و چهارمين نشست 
اوپك شايد يكى از سياسى ترين اين نشست ها بود و شكاف كشورهاى عضو 
درباره ادامه طرح فريز نفتى و يا افزايش ســطح توليد اوپك به اين امر دامن 
زده بود. در يك ســو، عربستان به همراه روسيه موافق با افزايش سطح توليد 
نفت و در مقابل، ايران به همراه ونزوئلا، الجزاير و عراق با افزايش سهميه توليد 

اوپك مخالف بودند.
وزارت نفت براى نشست اوپك دو برنامه مهم در سر داشت؛ يكى محكوم كردن 
آمريكا در اجلاس اوپك و ديگرى جلوگيرى از افزايش توليد نفت توســط اين 
سازمان. در هدف نخست هيچ موفقيتى كسب نشد اما درباره مقصود دوم، هشدار 
داد ايران در صورت طرح افزايش توليد نفت، اين طرح را وتو مى كند. طى چند 
روز گذشته، وزير نفت و حسين كاظم پور اردبيلى با وزراى ديگر اوپك جلساتى 
را برگزار كردند كه سرانجامش، پايبندى اعضاى اوپك به سقف مشخص شده 
توليد در سال 95 بود اما حول اين موضوع اجماع صورت گرفت كه كشورهاى 
اوپك و غير اوپك مى توانند يك ميليون بشــكه به سطح توليد خود بيافزايند.
گرچه ســهميه هاى تعيين شده در سال 95 - 32/7 ميليون بشكه در روز - با 
بازيگردانى ايران، الجزاير، نيجريه، عراق و ونزوئلا و عليرغم تلاش عربســتان 
همچنان دست نخورده باقى ماند اما اين كشورها رضايت خود را براى افزايش 

يك ميليون بشكه اى نفت اعلام كردند. 
افزايش يك ميليون بشــكه اى نفت براى برنامه ترامپ و آمريكا كافى است تا 
سريعاً جاى ايران توسط برخى كشورها پر شود. البته يكى از نكات مهم بيانيه 
اوپك آن بود كه در صورت كاهش توليد نفت هر يك از كشورهاى عضو اوپك، 
كشــورهايى كه مى خواهند جايگزين آن ها شوند بايد سهميه اين كشورها را 
با مذاكره به دســت بياورند. موضوعى كه پيش تر و طى چند دهه گذشته نيز 
تكرار شــده و به «وام ســهميه» معروف اســت به اين شكل كه اگر كشورى 
به هر دليلى نتواند ســهميه خود را توليد كند، مى توانــد آن را تا در اختيار 
كشــورهاى ديگر قرار دهد و پس از بازگشــت توليدش، آن را پس مى گيرد.
تــا 6 ماه ديگر بايد صبر كــرد و ديد نتيجه توافق امروز اوپك چه خواهد بود. 
وضعيت به طور خاصى ويژه شــده اســت و تنها بايد منتظر نتيجه عملى اين 
اجلاس بود. فعلا كشورهاى عضو اوپك مجاز شدند سطح توليد خود را تا سقف 

32/7 ميليون بشكه اى مشخص شده در سال 95 افزايش دهند. 

گزارش

 اقتصاد/ زهرا طوسى   تصميم هاى سران سه قوه 
ودولت براى مهار گرانى ها درحالى دركانون توجه 
رسانه ها قرار گرفته است كه موج تورمى بازار مسكن 
و بازار ارز و ســكه و گرانى خــودرو، براى چند ماه 
است كه اقتصاد خانوارها را دچار تنش كرده است، 
براى مثال مســكن در سه ماه نخست سال با تورم 
32 درصدى مواجه شده است. روايت بانك مركزى 
هم از گرانى ها جالب است، نگاهى به آماراين نهاد 
سياســت گذارى درباره افزايــش قيمت كالاهاى 
اساسى ارديبهشــت ماه در مقايسه با مدت مشابه 
سال پيش نشان مى دهد كه مردم با افزايش قيمت 
19/2 درصدى لبنيات و تخم مرغ، 20/5 درصدى 
گوشت قرمز، 16/8 درصدى ماهى،17/8 درصدى 
كالاها و خدمات و 10/7 درصدى قند و شكر، 15/4 
درصدى آشاميدنى ها و 12/8 درصدى نان و غلات 

و 9/7 درصدى روغن ها و... روبه رو  هستند. 

 كمپين جادوگر
حال در واكنش به ســيل گرانى ها، على كريمى 
كه جادوگر فوتبال ايران خوانده مى شــود با انتشار 
پستى راه اندازى كمپين  «نه به خريد» را در فضاى 
مجازى كليد زده است. كريمى در شبكه اجتماعى 
خود از مردم خواسته است كه مانند ساير كشورها 
به مدت يك ماه از خريد اقلامى كه گران شده اند، 

خوددارى كنند.
هــر چند راه اندازى كمپين هــاى «نه به خريد» و 
«تحريم خريد» به  واسطه افزايش غيرمنطقى قيمت 
در بسيارى از كشورها سابقه دارد و در كشور ما نيز 
چند سالى است باب شده، اما اينكه مسئولان از اين 
كمپين تشكركرده يا به جاى پاسخگويى به مطالبه 
گرى مــردم، صرفاً آن را تأييد  كنند جاى ســؤال 
دارد. نهاونديان، معاون اقتصادى رئيس جمهور در 
واكنش به پست على كريمى و پويش مردمى نه به 
خريد، گفته است: اگر اعتقاد داريم كالايى بى دليل 
گران اســت، نبايد آن را خريدارى كنيم و نوبخت 
سخنگوى دولت نيز اين اقدام را قابل قبول دانسته و 

از آن تشكر كرده است. 
درهمين رابطه رئيس  پيشين اتاق بازرگانى تأكيد  

كرده است كه اين كنش، نمى تواند موفق باشد.
محسن جلال پورگفت: هر زمان تورم افزايش پيدا 
مى كند، به جاى اينكه به دولت فشار بياوريم كه تورم 

را كنترل كند، تشــويقش مى كنيم كه قيمت ها را 
كنترل  كند. دولت هم با ابزارهاى كنترل و تعزير به 
جنگ بازار و بازاريان مى رود؛ يعنى مسبب و مقصر 
اصلى وضع موجود، خود را از دايره پاسخگويى خارج 

و به جاى مدعى مى نشاند!
وى با اشــاره به اينكه اشــتباه مشــترك مردم و 
سياســتمداران اين اســت كه فرق ميان گرانى و 
تورم را نمى دانند، ادامه داد:تورم، بى ثباتى، آشفتگى 
بازارها و... محصول رفتار سياســت گذاران اســت؛ 
بنابراين ريشــه معضلات اخير در بازارها را بايد در 

سياست هاى اقتصادى دولت جست وجو كرد.
وى درعيــن حال تأكيد  مى كند:در شــرايطى كه 
فعــالان اقتصادى نگران تشــديد محدوديت هاى 
بين المللى و بازگشت تحريم هاى اقتصادى هستند، 
كمپين «نه به خريد» مى تواند همان مأموريت را با 
استفاده از عوامل داخلى اجرايى كند. درحال حاضر 
هرگونه تحريم مى تواند به زيان توليد ملى و به سود 

كالاى ارزان و بى كيفيت خارجى تمام شود.
بــه گفته وى بى ثباتى بازارها محصول نادرســتى 
سياســت هاى اقتصادى اســت، نه رفتــار فعالان 
اقتصادى. اگر كسى بايد سرزنش شود، سياست گذار  
اســت كه در زمينه تنظيم سياست هاى اقتصادى 
و ســازماندهى بازارها ناتوان نشان داده، نه فعالان 
و حتــى ســوداگران بازارهــا؛ بنابراين كنش هاى 
احساسى اجتماعى بهتر است به مطالبات صحيح 
اقتصادى تبديل شوند تا نتيجه مطلوب را به دنبال 

داشته باشند.
كارشناسان در گفت و گو با خبرنگار ما به بازخوانى 
وظايف دولت و سياســت گذارى هاى لازم درباره 
كنترل كالاهاى اساســى و اقــلام اصلى مورد نياز 
مــردم مى پردازند و اينكه آيــا پويش هاى مردمى 
مى تواند به عنوان تنها گزينه در اين مســير مورد 

توجه قرار گيرد؟

 دولت در مقام منتقد كنار مردم 
محمد جعفرى نژاد، كارشناس اقتصادى در گفت و 
گو با خبرنگار ما با تاكيد بر ضرورت اقدام عملى از 
سوى دولت براى ساماندهى وضع موجود به جاى 
قرار گرفتن در كنار مردم در مقام منتقد مى گويد: 
متأسفانه  مردم چند مشكل اساسى با دولت دارند، 
نكته اول اينكه دولت با وجود قول هايى كه داده بود، 

در فضاى حقيقى كارى انجام نداده و مردم پيگيرى 
و نظارتى را مشاهده نمى كنند؛ يعنى دولت بشدت 
در حوزه اقتصاد كم كار است، افرادى هم كه تصميم 
گير هستند، در وزارت صنعت و اقتصاد هم عملگرا 

نيستند كه مردم دلگرم به اقدام هاى آن ها باشند.
وى مى افزايد: نكته دوم اينكه دولت بشدت دنبال 
يك جور دو گانه سازى است كه بگويد من مسئول 
وضعيت موجود نيستم و مشاهده مى شود هر جايى 
از اقتصــاد كه مورد اعتراض مــردم قرار مى گيرد، 
دولت خودش را كنار مى كشد و در قالب توييت و 
پست هايى از افراد منتسب به دولت اين طور وانمود 
مى شود كه دولت دوست دارد، ولى به واسطه برخى 

دست هاى پشت پرده نمى تواند كارى بكند.
وى مى افزايد: اقتصاد بى ســر و ســامان اســت و 
سياست و اقدامى براى كنترل بازار ديده نمى شود، 
در حالــى كه نظارت و كنترل بازار و قدرت قيمت 
گذارى دردست دولت است، اما به جاى اقدام عملى، 
مى گويند بهترين موضع اين است كه در مقام منتقد 

قرار بگيريم.
وى ادامــه مى دهد: اگر آقاى كريمى به عنوان فرد 
مشــهورى كه ابزار قانونى در دست ندارد، مردم را 
با يك پســت به كمپين دعوت كرده، كار درستى 
اســت و نوك پيكان اين كمپين نيز متوجه دولت 
و ساير مســئولان مرتبط است و اما اينكه به قول 
رهبر معظم انقلاب خود مسئولان كه امور متوجه 

به آن هاست و بايد نسبت به وضع موجود پاسخگو 
باشند نيز ژســت معترض به خودشان مى گيرند، 
جالب اســت، اين حــركات عمده ترين ضربه را به 

سرمايه اجتماعى مردم مى زند.
جعفرى نژاد با بيان اينكه وقتى دولت اعلام مى كند 
تورم تك رقمى اســت، ولى در بازار مى بينيم هر 
جنس به طور ميانگين بين 20 تا 25 درصدگران 
شده، اولين ضربه به اعتماد عمومى مردم نسبت به 
حاكميت مى خورد، مى افزايد: رئيس جمهور اخيراً 
گفته است همه گرانى ها ناشى از جنگ روانى است، 
در حالى كه بايد گفت كه دولت هم 6 سال است كه 

دارد با جنگ روانى كشور را اداره مى كند. 
اين كارشناس اقتصادى تصريح مى كند: ريشه همه 
مشكلات به كم كارى دولت بر مى گردد و مطالبه ما 
از دولت نيز به جاى «نه به خريد» بايد «شفافيت» 
باشــد.جعفرى نژاد با تأكيد  بر ضرورت وارد شدن 
جدى مردم در بحث مطالبه براى شــفاف سازى 
توسط دولت، ادامه مى دهد: هر چند راه اصلى حل 
مشكلات كمپين نيســت و هزينه - فايده آن بايد 
بررسى شود، ولى وقتى دولت براى سياست گذارى 
و مديريت بازار افسار گسيخته فعلى، بويژه كالاهاى 
اساسى كه عمده اقشار مردم مخاطب آن هستند، 
اقدامى نمى كند و به تعبيرى دولت تعطيل است، 
خوب است كه با اين تلنگرها (كمپين نه به خريد 

گران) مردم وارد ميدان شوند.

 ريشه گرانى ها ناشى از تصميمات دولت 
مســعود دانشــمند، عضو هيئت  رئيســه اتاق 
بازرگانــى و دبير كل خانه اقتصــاد ايران هم 
در گفت و گو با خبرنگار ما با اشــاره به اينكه 
نوبخت، ســخنگوى دولــت از پويش مردمى 
نه به خريد على كريمى تشــكر كرده اســت، 
مى گويــد: اين ها كه جنس هايشــان را گران 
كردند، دولتى هستند و مدير دولتى دارند و به 
عبارتى همه اين گرانى ها ناشى از تصميمات و 

سياست گذارى هاى دولت است.
وى مى افزايد: اگر بخواهيم ريشــه يابى كنيم 
اين موضوع را مى بينيم مســئله  اصلى افزايش 
حجم نقدينگى بــه 1500 هزارميليارد تومان 
در جامعه اســت كه هر لحظه به ســمت يك 
بازار حركت مى كند و دولــت نمى تواند آن را 

كنترل كند.
دانشمند با اشاره به حركت نقدينگى مردم در بازار 
مســكن، خودرو، سكه و ارز تاكيد مى كند: براى 
حل مشكل بايد نقدينگى را به سمت بازار سرمايه 
حركت بدهيم، بازار ســرمايه نيز يك شــبه راه 
نمى افتد و به زمان نياز دارد، در دو هفته اخير بازار 
سرمايه تكان خورده و به تعبير بورسى ها، بورس 
6 رقمى شده است، چرا؟ چون سهام پتروشيمى 
و فولادى ها افزايش پيدا كرده است. معلوم است 
كه اگر خوراك با نرخ 3800تومان محاسبه و در 
اختيار اين شركت ها قرار گيرد ودرعوض ارزناشى 
از صادرات از ســوى دولت بــا نرخ 4200 تومان 
خريدارى شــود، اين وضعيت منجر به سود آور 
شدن ســهام پتروشيمى ها و فولادى ها مى شود، 
اين يك الگوى موفقى است تا پول هاى سرگردان 

مردم وارد اين حوزه شود.
اظهارات كارشناســان نشان مى دهد كه دولت از 
يك طرف بايد نقدينگى كه منجر به سوداگرى 
وگرانى هــاى مزمن مى شــود را مديريت كند و 
سياست گذارى درستى در حوزه اقتصاد داشته 
باشــد، مــردم از مدت ها پيش بــه گرانى ها نه 
گفته اند، نه با اختيــار خود، بلكه با اجبار؛ يعنى 
با افزايش قيمت ها و كاهش قدرت خريدشــان، 
مصرف برخى كالاها را محدود كرده اند. شايد راه 
اندازى كمپين مطالبه گرى از مسئولان كارامدتر 

از كمپين تحريم گرانى ها باشد.

وقتى مسئول اصلى گرانى از كمپين «نه به خريد كالاى گران» حمايت مى كند

همـراه با گرانى، همـگام با مردم!
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۵۰ درصد مکمل های ورزشی تقلبی و قاچاق است خانه ملت:رئیس فراکسیون غذا و دارو مجلس گفت: ۵۰ درصد مکمل های ورزشی تقلبی و قاچاق است. همایون هاشمی گفت: به دلیل 
ورود غیرقانونی ســامت این محصولات به هیچ وجه مورد تأیید نیســت، اما متأســفانه فروش مکمل ها در باشگاه های ورزشــی و عطاری ها ادامه دارد. وی با یادآوری قاچاق 18۰۰ میلیاردی مکمل های 

ورزشی و غذایی، گفت: در سال 96 بیش از 3 میلیارد تومان محصولات قاچاق از سطح عطاری ها جمع آوری شد.
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یادداشت
دکتر شهرام توفیقی

گفت و گو

 یک جامعه شناس در گفت و گو با قدس:

نمی خواهیم مشکلات زنان سرپرست خانوار را ببینیم

 جامعه/ محبوبه علی پور  به تازگی فرماندار تهران در جمع 
خیرین این استان اعلام کرد که در شهر تهران ۱۰ تا ۱۲ هزار زن 

سرپرست خانواده در معرض آسیب وجود دارند. 
ناگفتــه نماند  که این جمعیت در کشــور به بیش از 3 میلیون 
نفر می رسد و بنابر اعتقاد صاحب نظران به دلیل شرایط متعدد 
جمعیت زنان سرپرست خانوار همچنان رو به افزایش است. حال 
آنکه تا امروز برنامه اثربخشی برای ساماندهی و توانمندسازی این 

گروه به اجرا درنیامده است.

 چرایی افزایش زنان سرپرست خانوار
دکترسعید معید فر، جامعه شناس درباره چالش های این دسته 
از بانوان می گوید: مســائل زنان سرپرست خانوار در کشور ما به 
یکســری نا همگونی و عدم تعادل درحوزه های مختلف مربوط 
می شود چرا که پدیده زنان سرپرست خانوار بنا بر دلایل گوناگون 
همانند طلاق و یا فوت همســر در تمام جوامع بدیهی به شمار 
می رود. به خصوص آنکه در شــرایط امروزی دنیا با مسائلی روبه 
رو هســتیم که منجــر به افزایش جمعیت این زنان می شــود. 

این درحالی اســت که ســایر جوامع متناسب با وضعیت خود؛ 
فرصت هایی را برای این دسته از افراد در زمینه های ازدواج مجدد، 
اشتغال، توانمندسازی و حتی آمادگی جامعه برای مواجهه با زنان 
سرپرســت خانوار فراهم کرده اند که این امر منجر به تعدیل و 

کاهش آسیب ها و مسائل مرتبط با این زنان شده است. 
وی همچنیــن می افزایــد: درحال حاضر کشــور مــا درحوزه 
واقعیت هایی همانند مســائل اقتصادی، طلاق و ناســازگاری ها 
با چالش هایی روبه روســت که ســبب افزایش تعداد این زنان 
شده است. حال آنکه جمعیت یادشده به دلیل ذهنیت جامعه ، 
تنگناهای اقتصادی و نبود فرصت های مطلوب با دشواری هایی 

روبه رو هستند. 

 دلایل ناکامی در اجرای طرح ها
چنانکه میــزان ازدواج مجدد زنان مطلقه در جامعه ما به دلیل 
هنجارها و ذهنیت هایی که از گذشته باقی مانده نسبت به دیگر 

کشورها پائین تر است. 
همچنین در مقوله نبود فرصت های شغلی برای این دسته از زنان 
باید توجه داشــت که امروزه مردان نیز در این امر با مشــکلات 
فراوانی روبه رو هستند و میزان بیکاری آن ها بالاست. ازهمین رو 
آمار بیکاری زنان سرپرست خانوار نیز درخور توجه است. چراکه 
اغلب این زنان به قشرهای ضعیف جامعه تعلق دارند و مهارت های 
لازم را بــرای رفع نیازهای اقتصادی خود نیاموخته اند. از همین 
رو با افزایش جمعیت زنان سرپرست خانوار مشکلات جامعه نیز 

دراین حوزه فزونی پیدا می کند.
دکتــر معید فر درخصوص علت ناکامــی در اجرای راهکارهای 
کاهش مشکلات این زنان خاطرنشان می کند: شکافی که میان 
واقعیت های اجتماعی با مواجهه هــای فرهنگی یا آمادگی های 

ذهنی برای رویارویی با معضلات این دســته از زنان وجود دارد؛ 
مسائلی نیست که بســادگی بتوان حل کرد. زیرا با آنکه برخی 
ازاین امور در طول زمان حل می شود، اما فاصله میان واقعیت های 

اجتماعی و ذهنیت ها بسیار زیاد است. 
همچنین زمانی که در کشورشــاهد نرخ بیکاری بالا هســتیم،  
چگونه می توان انتظار داشــت با مهارت افزایی زنان سرپرست 
خانوار مشکلات اقتصادی آن ها حل شود؟ زمانی که در قوانین نیز 
محدودیت هایی برای زنان درنظر گرفته شده به گونه ای که آن ها 
را تنها درچهارچــوب امورخانه تعریف می کند، چگونه می توان 
توقع حمایت مؤثر داشــت؟ همچنین گاه تابوهایی درجامعه به 
عرصه قانون و حوزه مواجهه با زنان وارد می شود که نمی گذارد 

مشکلات برطرف شود. 

 ضعف قوانین در حل مسئله
به این ترتیب همانند بســیاری از مســائل جامعه که درباره اش 
می شود حرف زد و عمل نمی توان کرد درمقوله ساماندهی زنان 

سرپرست خانوار چنین وضعیتی وجود دارد. 
در واقع علت اینکه بررسی ها و راه حل ها منجر به نتیجه نشده و 
همچنان روند روبه رشد این آسیب ها را می بینیم از آنجاست که 
نمی خواهیم مسائلی را که اتفاق می افتد، بپذیریم زیرا در مواجهه 
بــا این امور می خواهیم در حوزه سیاســت گذاری، قوانین، اجرا 

وحتی ذهنیت جامعه آرمان گرایانه برخورد کنیم. 
بنابرهمین قوانین ما نیز توانایی حل مسائل را ندارد. به هرحال هر 
قدر اندیشمندان و تحلیلگران راجع به این امور صحبت می کنند، 
اما درعمل این ذهنیت ها نمی گذارد که قدمی برای حل مسائل 
برداریــم. ازهمین رو به دلیل حجم فراوان آســیب ها برای حل 

مشکلات باید عزمی جدی داشته باشیم.

چرا مراجعه مردم به پزشک متخصص همچنان بی ضابطه و پر هزینه است؟

احیای »نظام ارجاع سلامت« نیازمند الگوسازی بومی است
خبر

 جامعه/ اعظم طیرانی- محمود مصدق 
طرح نظام ارجاع سلامت از ابتدای سال ۸۴ 
با اجرای طرح» پزشک خانواده « فعالیت 
خود را در مناطق روســتایی و شهری زیر 

۲۰ هزار نفر آغاز کرد.
طرحی کــه به صورت پایلــوت در برخی 
استان های کشــور اجرا شــد و در صدر 
جایگزینــی  آن  کلان  سیاســت های 
سلامت محوری و ارتقای بهداشت به جای 
درمــان محوری بــود تا با اجــرای آن از 
هزینه هــای درمانــی کاســته و به جای 
آن ارزیابی های بهداشــتی و پیشــگیرانه 
بسترســازی شــود، امــا اکنــون پس از 
گذشت ۱3ســال از اجرای »طرح پزشک 
خانواده«کــه از ابتــدا به منظــور ایجاد 
زیرساخت های »نظام ارجاع سلامت«اجرا 
شــد، بعضی از مسئولان معتقدند؛ »نظام 
ارجاع، طرحی فرسایشــی و بی بازده است 
که بدون آنکه اهداف سیاست گذاری شده 
را عملی کند، هزینه های هنگفتی را بر بدنه 

وزارت بهداشت وارد خواهدکرد«.
بابــک فرخــی؛ مدیــر گــروه پزشــک 
و  درمــان  بهداشــت،  وزارت  خانــواده 
 آمــوزش پزشــکی اهداف اجــرای طرح 
»نظام ارجاع« را دستیابی به چند مهم از 
جمله پیشگیری از تکرار خدمت در سطوح 
مختلف،کاهــش پرداخت از جیب مردم و 
پیشگیری هزینه در سطوح بالاتر می داند 
و اضافــه می کند: همچنین طبق الزامات 
قانونی و اســناد بالا دســتی نیز از جمله 
فرمایشــات مقام معظم رهبری در ابلاغ 
سیاست های ۱۴ گانه ســلامت، به نظام 
ارجاع اشــاره شده و شامل برنامه پنجم و 
ششــم توسعه می شود که ضمن تأکید بر 
اجُرتی »پزشک خانواده« و » نظام ارجاع« 
بــه عنوان یک وظیفه تلقی شــده که در 
ماده 37 لایحــه بودجه نیز به بحث نظام 
ارجاع پرداخته شده است و باید بخشی از 

اعتبارات در قالب نظام ارجاع هزینه شود.

 تحمیل هزینه های مالی به وزارت 
بهداشت 

حریرچــی  ایــرج 
ســخنگوی وزارت 
بهداشــت،درمان و 
آموزش پزشکی نیز 
با بیان اینکه »نظام 

ارجاع سلامت« موجب تحمیل هزینه های 
مالی بــه وزارت بهداشــت می شــود در 
گفت وگو با خبرنگار ما می گوید: نظام ارجاع 
سلامت نقش دروازه بانی خدمات درمانی 
را عهــده دارخواهد بود و نظام پیچیده ای 
اســت که نیازمند هماهنگی هــا و ایجاد 
زیرســاخت های مورد نیاز است و اجرای 
آن مستلزم دو تغییر عمده و فرهنگ سازی 
در تغییر رفتار مردم )در زمینه مراجعه به 
پزشــک( و همچنین تغییر نظام پرداخت 
خدمات درمانی است که البته هیچ یک از 
موارد مذکور بدون ایجاد پرونده الکترونیک 

ممکن نیست.
وی ادامه می دهد: برخلاف تصور عمومی 
اجرای طرح پزشــک خانــواده در مرحله 
اول موجب تحمیــل هزینه های مالی به 
وزارت بهداشــت می شود چراکه با اجرای 
نظــام ارجاع برخی بیماری ها نظیر دیابت 
و پرفشــاری خون شناســایی می شوند 
که نیازمنــد درمان و درپــی آن افزایش 
هزینه هــای درمانی خواهد بــود، اما در 

بلندمدت به دلیل افزایش سطح سلامت و 
افزایش طول عمر افراد جامعه به نفع کشور 

خواهد بود.
دکتر حریرچی با اشــاره به اینکه وزارت 
بهداشت برای اجرای نظام ارجاع سلامت 
۱۲ گام اجرایی تعریف و به معاونت درمان 
این وزارتخانه اعلام کرده است، می افزاید: 
هریــک از گام های مذکور طبــق برنامه 
زمان بندی شــده پیش می رود و هر گام، 
تکمیل کننده گام بعــدی خواهد بود و تا 
حدودی زمان اجــرای نهایی نظام ارجاع 
سلامت پیش بینی شده است، اما با توجه 
به پیچیدگی های مراحــل اجرا و اهمیت 
تامین بودجــه نمی توان بــرای آن زمان 

مشخصی را اعلام کرد. 

 مراجعه به پزشک عمــومی برای 
ارجاع به متخصص

حســینعلی شــهریاری؛عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
هم می گوید: بیش از ۱۰ ســال از تصویب 
قانون اجرای نظام ارجاع سلامت می گذرد، 
اما به دلایل مختلف از جمله تأمین نشدن 
بودجه مورد نیاز،اجرای آن به تعویق افتاده 
اســت. وی تأکید می کند: همه ما اذعان 
داریــم که تنها راه اصلاح نظام ســلامت 
در ایران و رفع مشــکلات موجود، اجرای 
برنامه پزشــک خانواده و نظام ارجاع است 
چراکه پیش بینی می شود با اجرای نظام 
ارجاع ســلامت علاوه بر افزایش کیفیت 
درمان میزان قابــل توجهی از هزینه های 
درمانــی کاهش یابد. با ایــن حال تأمین 
زیرساخت های مورد نیاز و اجرای نهایی آن 
بدون تأمین بودجه امکان پذیر نخواهد بود.

دکتر شــهریاری با 
بیان اینکه مجموع 
مســائل اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی 
در اجرای این نظام 

تأثیرگذار اســت، می افزاید: همان طور که 
از اجرای آزمایشــی این طرح پیداست با 
توجه به شــرایط و نگرش اشتباه جامعه 
 نسبت به پزشکان عمومی با اجرای نهایی 
»نظام ارجاع ســلامت« نیز بیماران فقط 
برای معرفی و ارجاع به پزشک متخصص 
به پزشک خانواده )پزشک عمومی( مراجعه 

خواهند کرد. 
در حالی که پزشــکان عمومی می توانند 
درصــد قابل توجهی از خدمــات درمانی 
مورد نیاز جامعه را پوشــش دهند و لازم 
نیســت بیماران برای تشخیص بیماری یا 
جزئی ترین مسایل مرتبط با سلامت خود 
به پزشــکان متخصص یــا فوق تخصص 

مراجعه کنند. 
بنابرایــن اجرای موفق ایــن طرح در گرو 
ایجاد زیرساخت های فرهنگی در سطوح 

مختلف جامعه است. 
وی ادامــه می دهد: نظام ارجاع ســلامت 
برنامــه ای پیچیــده و نیازمند هماهنگی 
اداره ها و سازمان های مختلف است و اجرای 
آن در همه کشورها زمان بر بوده )حتی در 
کشورهای صنعتی که زیرساخت های لازم 
برای اجرای »نظام ارجاع سلامت «فراهم 
بوده، اجرای نهایی آن ۱5 ســال به طول 

انجامیده (است. 

 هماهنگی سازمان های مختلف 
دکتر فرخـی مدیر 
گـــروه پزشـــک 
خانـــــواده وزارت 
بهداشت با اشاره به 
اینکه بازخورد نظام 

ارجاع بمراتب مهم تر از نظام ارجاع است، 
می افزاید: در این طرح هنگامی که پزشک 
عمومی یا پزشک خانواده بیمار را به سطوح 
بعدی ارجاع می دهد، باید از روند درمان او 

مطلع باشد.
وی در پاســخ به این پرســش که چرا به 
رغم گذشــت ۱3 ســال از اجرای برنامه 
پزشــک خانواده،نظام ارجاع در کشــور 
اجرای نهایی نشــده، می گوید: با توجه به 
اینکه اجرای نظام ارجاع سلامت نیازمند 
ایجاد زیرســاخت ها، هماهنگی اداره ها و 
ســازمان های مختلف بوده است، تاکنون 
در ۱۰ دانشــگاه علوم پزشــکی کشــور 
)دانشــگاه های علوم پزشــکی خراســال 
رضوی، گلستان، چهار محال و بختیاری، 
یزد، خراسان شمالی، اردبیل، زنجان، قم، 
مراغه و بهشــهر( که زیرساخت های فنی 
و تخصصــی لازم را داشــته اند به صورت 
پایلوت اجرا شــده که دانشگاه های علوم 
پزشکی گلستان، وارد مرحله اصلی شده و 
دانشگاه های زنجان، اردبیل، قم و شهرکُرد 
نیز برای ورود به اجرای نهایی نظام ارجاع 

اعلام آمادگی کرده اند.
دکتــر فرخی تصریح می کنــد: با اجرای 
آزمایشــی نظام ارجاع در ســطح برخی 
دانشــگاه ها از جمله علوم پزشکی بهشهر 
مشــکلاتی مشــاهده شــده که از سوی 
 ســتاد ملی و ستاد دانشــگاهی در حال 

بررسی است.

 تأمین زیرساخت ها 
به گفته این مســئول، نظام ارجاع سلامت 
نیازمند بستر الکترونیک )برای ایجاد پرونده 
سلامت( است که در بند» الف« ماده »7۴« 

قانون برنامه ششم توسعه نیز به این مهم 
اشاره شــده و براساس آن وزارت بهداشت 
مکلف است طی دو سال اول اجرای برنامه 
ششــم توسعه نسبت به اســتقرار سامانه 
»پرونده الکترونیک سلامت« اقدام کند که 
تاکنون بخش عمده آن انجام شده و اکنون 
بیش از 7۰ میلیون نفــر از هموطنانمان 
دارای »پرونده الکترونیک سلامت« هستند. 
مدیــر گــروه پزشــک خانــواده وزارت 
بهداشت،درمان وآموزش پزشکی می افزاید: 
تا پایان سال جاری برای جمعیت باقی مانده 
کشــور »پرونــده الکترونیک ســلامت« 
ایجادخواهد شد تا شرایط لازم برای اجرای 

سطح دو و سه نظام ارجاع فراهم شود. 
دکتر فرخی در پاســخ به این پرسش که 
آیا می توان طرح تحول نظام سلامت را به 
عنوان یکی از موانع اجرایی نظام ارجاع طی 
سال های اخیر برشمرد، اظهار می دارد: طرح 
تحول نظام سلامت نه تنها منافاتی با اجرای 

نظام ارجاع نداشــته، بلکه 
بخشــی از پیش نیازهای 
آن نظیر سیستم اطلاعاتی 
را تهیه کــرده که علاوه بر 
رفــع برخی از مشــکلات 
حــوزه ســلامت،در ایجاد 
زیرساخت های نظام ارجاع 

نیز مؤثر بوده است. 
زمــان  وی در خصــوص 
اجرای نهایــی نظام ارجاع 
در کشــور نیــز می گوید: 
نمی توان زمان اجرای نظام 
ارجاع ســلامت در سطح 
کشــور را پیش بینی کرد، 

اما طبق برنامه زمانبندی، وزارت بهداشت 
مکلف اســت تا پایان برنامه ششم توسعه 
)افق ۱۴۰۰ (نظام ارجاع را در کشــور اجرا 

کند. 

 انجام در تمام سطوح
برای دســتیابی به اهداف نظام سلامت و 
برخورداری از نتایــج آن چاره ای جز ادامه 
این طرح وجود نــدارد، اما برای تحقق آن 
چه باید کرد؟ حسینعلی شهریاری؛ عضو 
کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس 
شورای اســلامی در این خصوص معتقد 
است: »اگر بخواهیم نظام ارجاع سلامت را 
با موفقیت اجرا و دنبال کنیم،لازم است با 
الگوسازی بومی نسبت به اجرای آن اقدام 
کنیــم«. بابک فرخی مدیر گروه پزشــک 
خانواده وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی نیز با بیان اینکــه در تمام دنیا 
برای کاهش هزینه های سلامت و افزایش 
کیفیت درمان،نظام ارجاع در حال اجراست 
توضیح می دهد: ما در نظام ارجاع سه سطح 
عمومی، تخصصی و فوق تخصصی داریم که 
اگر بخواهیم این نظام شکل بگیرد، باید این 
ارتباط در تمام سطوح برقرار باشد تا فردی 
که وارد سطوح خدمت می شود در صورت 
نیاز امکان اســتفاده از سطوح تخصصی و 

فوق تخصصی نیز برای او فراهم باشد. 
از سویی دیگر برخی معتقدند شاید منافع 
عده ای همچــون برخی متخصصان حوزه 
پزشکی با عدم اجرایی نشدن این طرح گره 
خورده اســت به ویژه آنکه با تحقق آن باید 
تبعات اجرای عدالت در دســتمزدها را نیز 
شــاهد بود که اگر این گمان صحیح باشد 
باید راه سوء استفاده این عده اندک را هم با 

اتخاذ راهکارهای حقوقی مسدود کرد.

نظام ارجاع سلامت 
نقش دروازه بانی 

خدمات درمانی را 
عهده دارخواهد بود 

و نظام پیچیده ای 
است که نیازمند 

هماهنگی ها 
و ایجاد 

زیرساخت های 
مورد نیاز است

بــــــــرش

مدیرکل تعاون و پشتیبانی 
آموزش و پرورش بیان کرد

تعرفه های اسکان تابستانی 
فرهنگیان تغییری نکرده است

ایسنا: مدیرکل تعاون و پشتیبانی آموزش و 
پرورش جزئیات اسکان تابستانی فرهنگیان 
را تشریح کرد. گودرز کریمی فر با بیان اینکه 
فعالیت پایگاه های تابســتانی از هفته آخر 
خرداد شروع شده و تا ۱5 شهریورماه ادامه 
خواهد داشت، اظهار کرد: آموزش و پرورش 
این آمادگــی را دارد با ۴۹5 پایگاه پذیرش 

پذیرای مسافران باشد. 
وی با اشــاره به اینکه تعرفه های اســکان 
را نسبت به ســال گذشته حتی یک ریال 
افزایــش ندادیم، گفت: هــدف ما اعتلای 
منزلت اجتماعی فرهنگیان، ارتقای آرامش 
و تقویــت و افزایــش امیدزایــی به جای 
امیدزدایی اســت و امســال همه مسافران 
همانند سال های گذشته تحت پوشش بیمه 

حوادث هستند. 

دبیر کمیته محیط زیست مجمع 
تشخیص مصلحت نظام:

تشکیل وزارتخانه محیط 
زیست اولویت  ندارد

ایسنا: دبیــر کمیته محیط زیست مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام در مورد تشکیل 
وزارت محیط زیســت اظهــار کرد: بحث 
ســاختار اداره محیــط زیســت، موضوع 
اولویت داری نیســت. محمد مجابی افزود: 
بحث محیط زیســت یک بحث با اهمیت 
اســت و به عزم ملی نیاز دارد و در شرایط 

کنونی بحث ساختار آن بحث ثانویه است. 
مجابــی تصریح کرد: در صورت تشــکیل 
وزارت محیط زیست، این وزارتخانه هم مثل 
بقیه وزارتخانه ها خواهد بود و دیگر زیر نظر 
ریاســت جمهوری نخواهد بود و در موارد 
مختلف که مجلــس ورود می کند، محیط 
زیست باید پاسخگو باشــد و بیشترعلاقه 

نماینده ها هم به همین موضوع است. 
رئیــس کمیتــه محیط زیســت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام افــرود: در این 
شرایط بهتر است به جای تمرکز بر مسائل 
وقت گیر و هزینه بردار مثل تشکیل وزارتخانه 
محیط زیست، به دنبال ایجاد عزم و تفکری 
همگانی برای بهبود وضعیت محیط زیست 

کشور باشیم.
 

سخنگوی سازمان ثبت احوال 
کشور اعلام کرد

آخرین  وضعیت 
صدورشناسنامه 

برای کودکان بی هویت

ثبت احوال  ســازمان  ســخنگوی  فارس: 
کشور در مورد تعداد کودکان بی هویت در 
کشور گفت: کســی نمی تواند مدعی باشد 
که چه تعــداد هســتند و ثبت احوال نگاه 
سیاســی و جانبدارانه به این امر نداشته و 
فقط آمار فرزنــدان دارای گواهی ولادت را 
دارد. ســیف الله ابوترابی در رابطه با صدور 
شناســنامه یا هر مدرک هویتی برای اتباع 
غیرایرانی و فرزنــدان آن ها، گفت: تعدادی 
اتباع غیرایرانی هستند که با مجوز دولت از 
سوی استانداران اقدام کرده و گواهی ولادت 
برای این افراد صادر می شــود. وی در مورد 
صدور کارت هویت موقت برای فرزندانی که 
از پدران غیرایرانی متولد می شــوند، گفت: 
دنبــال این موضوع نیســتیم؛ البته متولی 
وزارت کشور و اداره اتباع است. ابوترابی ادامه 
داد: برای افرادی هــم که تقاضای تابعیت 
ایرانی می کنند، فرآیند متفاوتی وجود دارد 
که باید مجوزهای لازم وجود داشته باشد و 

در آن صورت تابعیت صادر می شود.

مشاور  وزیر بهداشت:
بالگردهای مجهز 

به سیستم دید در شب 
در ایران به پرواز در می آیند

تسنیم: مشاور وزیربهداشــت با اشاره به 
اینکه هشت درصد از فوتی ها در تصادف ها 
به دلیل خونریزی است، گفت: بالگردهای 
اورژانــس بــه ذخایر خونــی )o-( تجهیز 
می شــوند که فقط ۱۲ کشــور در دنیا این 
خدمت را دارند. همچنین بزودی بالگردهای 
مجهز به سیســتم دید در شب خریداری 
می شــوند. دکتر پیرحسین کولیوند گفت: 
با خرید بالگردهای جدید تعداد بالگردهای 
اورژانس هوایی کشــور به ۴۰ فروند رسید، 
این بالگردها طی سال های گذشته در کشور 
به پرواز درآمده و توانســته ۲۱هزار بیمار را 

جابه جا کند.

عضو گروه مطالعاتی بهداشت و درمان مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی

وقتی نظام ارجاع سلامت اولویت نیست
نظام ارجاع سلامت، نظامی هدفمند است که علاوه بر اینکه از مراجعه مکرر بیمار 
به پزشکان مختلف، دریافت خدمات ناقص و تکرار خدمات تشخیصی در حوزه 
درمان پیشگیری می کند، موجب کاهش هزینه های درمان و همچنین کاهش 
مصرف داروهای غیرضروری می شــود؛ ضمن آنکه تضمین کننده کیفیت ارائه 

خدمات درمانی نیز خواهد بود. 
از واژه »نظام« می توان استنباط کرد که سیستمی در حال اجرا است، سیستمی 
است که پیرامونی دارد،از انسجام برخوردار است و تحت تأثیر عوامل بیرونی قرار 
دارد. بنابراین وقتی صحبت از سیستم می کنیم، باید مراحل کار، نهادها، فرایندها، 
جنبه های حقوقی، جنبه های اخلاقی و جنبه های محتوای علمی، منابع مالی و 

همچنین منابع اطلاعاتی را در نظر بگیریم و در یک قالب جدید ارائه دهیم.
هنگامی که بخواهیم یک سیســتم ارائه خدمت در قالب نظام ارجاع و پزشکی 
خانواده اجرا کنیم، نیازمند ایجاد زیرساخت ها و تغییرات هماهنگ و منسجمی 
هستیم تا بتوانیم این سیستم را راه اندازی کنیم. قاعده »سطح بندی خدمات« 
نخستین بحث نظام ارجاع محسوب می شود و براساس آن لازم است در مسیر و 
زنجیره ارائه خدمت، روستاها و مراکز خدمات بهداشتی و درمانی به نحوی تعریف 
شوند که زنجیره، حدود وظایف و ارایه دهندگان خدمت مشخص باشند. به عنوان 
نمونه خانه بهداشت، مرکز بهداشتی و درمانی شهری، مراکز بیمارستانی عمومی، 

تخصصی، فوق تخصصی و....
به طور حتم هنگامی که این زنجیره تعریف می شود، باید شرح وظیفه داشته باشد 
تا صراحتاً مشخص شود کدام خدمت در کدام مقطع ارائه شود و همچنین کدام 
خدمت در کدام مقطع ارائه نشود. بنابراین لازم است راهنماهای خدمات بالینی، 
تجمیع شود، گایدلان ها و امثال آن ها شکل گیرد و خدمات انواع مراکز همراه با 
گایدلان )گایدلاین های بالینی مجموعه ای نظام مند از آخرین و معتبرترین شواهد 
علمی هستند که شیوه های برخورد بالینی با یک بیمار را به طور طبقه بندی شده 
با در نظر گرفتن اولویت ها،  اثربخشــی و هزینه اثربخشی بیان می کنند( تعریف 
شــود. هنگامی که ما فردی را با عنوان بیمار یا مددجو به زنجیره ارائه خدمت 
هدایت می کنیم تا از ابتدا تا انتهای درمان مسیر دریافت خدمات را طی کند، لازم 
است اطلاعات مربوط به سلامت وی مرحله به مرحله کامل تر شود و هنگامی که 
به فصل آخر خدمات تخصصی و یا فوق تخصصی رسید، باید مجموع اطلاعات به 
مرکز اولیه ارسال تا پرونده کامل سلامت فرد تشکیل شود تا ارائه دهنده خدمت 
در سطح اول در جریان اقدام های درمانی سطوح مختلف درمان قرار گیرد و بتواند 
درمان را ادامه دهد چراکه براساس اصول پزشکی ترخیص به معنای پایان درمان 
نیست، بلکه به معنای این است که بیمار در سطح بستری یا تخصصی نیازمند 
دریافت خدمات سلامت نیست و می تواند ادامه خدمات درمانی خود را در سطوح 

پایین تر دریافت کند.
به این ترتیب اگر قرار باشــد نظام ارجاع و پزشــک خانواده را در سطح عمومی 
جامعــه راه اندازی کنیم، باید تغییراتی جدی در نظام پرداختی خدمات درمانی 
ایجاد شــود. به طوری که اگر بخواهیم بر مبنای شــیوه جاری، یعنی پرداخت 
براســاس ارائه خدمت انجام شود، این مسئله با مفهوم و فلسفه پزشکی خانواده 
منافات دارد چراکه در پزشکی خانواده،ارائه کنندگان خدمت در ازای سالم بودن 
افراد جامعه دستمزد دریافت می کنند، در حالی که در نظام پرداخت فعلی هرچه 
تعداد بیماران بیشتر باشد و خدمات تخصصی بیشتری فروخته شود سطح درآمد 
افزایش می یابد.  مسئله حقوقی درمان و اخلاق پزشکی نیز موضوع مهمی است 
که در نظام ارجاع ســلامت مطرح می شود، براســاس برخی نظریه ها در حوزه 
پزشــکی بیماران حق انتخاب پزشک معالج خود را دارند و نمی توان این حق را 
از آن ها گرفت، درحالی که نظام ارجاع سلامت تا حدود زیادی این حق انتخاب 
را نادیده می گیرد و در واقع ارائه دهندگان خدمت و نظام ارجاع تعیین می کنند 
که بیمار چه موقع و به کدام خدمت تخصصی مراجعه کند، اما با توجه به اینکه 
منفعت جامعه مقدم بر منفعت فرد است، این چالش حقوقی قابل دفاع است و 

می توان تا حدودی حق انتخاب را از بیمار سلب کرد. 
نظام ارجاع طرحی اســت که تأمین زیرســاخت های فرهنگی در اجرا و میزان 
موفقیت آن بســیار حائز اهمیت است و اگر بخواهیم این نظام را اجرا کنیم در 
درجه نخســت لازم است اداره کنندگان نظام سلامت به این نظام اعتقاد داشته 
باشند، یعنی از کوچک ترین فرد جامعه تا رئیس دولت، بالاترین مقام وزارتخانه، 
نمایندگان مجلس و اعضای هیئت دولت یک پزشک خانواده داشته باشند و از 
طریق پزشک خانواده در نظام ارجاع هدایت شوند. در حالی که می بینیم صاحبان 
قدرت و یا افرادی که از تمکن مالی خوبی برخوردارند، از این امر اطاعت نمی کنند 
و تازمانی که اراده سیاســی و عمومی برای اجرای این نظام وجود نداشته باشد، 
ایجاد هرگونه تشکیلاتی بی فایده خواهد بود و این نظام به رغم مفید بودن برای 

جامعه شکل نخواهد گرفت.
بنابراین، اراده سیاســی مهم ترین عامل بازدارنــده اجرای طرح نظام ارجاع بوده 
است چراکه حوزه های رفاهی بشدت تحت تأثیر تصمیم گیری های کلان کشوری 
هستند و هرگاه دولت با کمبود بودجه روبه رو می شود بودجه حوزه های رفاهی 
را کاهش می دهد، بنابراین با توجه به اینکه حوزه های بهداشــت و درمان جزو 
حوزه های رفاهی محسوب می شــوند، اجرای این طرح به تعویق افتاده است و 
تا زمانی که اراده سیاســی برای فرهنگ سازی نظام ارجاع نباشد، این نظام اجرا 
نخواهد شد. به این ترتیب اگر بخواهیم طی دو سال آینده این نظام را در کشور 
اجرا کنیم، فرهنگ مرتبط با آن از هم اکنون باید شکل گیرد تا مردم آگاهانه و 
با طیب خاطر از طریق سیستم نظام ارجاع خدمات درمانی خود را دنبال کنند. 

برخی معتقدند طرح تحول نظام ســلامت مانع اجرای نظام ارجاع شــده است، 
در صورتی که اینچنین نیســت و طرح تحول نظام سلامت و طرح نظام ارجاع 
با هم متفاوت اســت.طرح تحول نظام سلامت برای رفع مشکلاتی نظیر توسعه 
امداد هوایی، کاهش آمار سزارین، کاهش پرداخت از جیب مردم و به طور کلی 
در پاســخ به معضلات حوزه بهداشت و درمان طی سال های ۹۲ و۹3 طراحی و 
اجرا شد و در واقع به عنوان یک اصل و سیاست کلی برای نظام سلامت مطرح 
نشده و طرحی موقت برای برطرف کردن مشکلات حاد این حوزه بوده که با اتمام 
مأموریت خود منتفی خواهد شــد و به رغم اینکه موجب کندی سرعت اجرای 
نظام ارجاع شده، منافاتی با اجرای آن نداشته، بلکه بخشی از پیش نیازهای آن 
نظیر سیستم اطلاعاتی را تهیه کرده و پیش بینی می شود تا پایان شهریور ماه 
تمام بیمارستان ها به صورت سیستماتیک به هم مرتبط شوند که این گام بزرگی 

در ایجاد زیرساخت های نظام ارجاع خواهد بود. 
ضمن آنکه با اجرای طرح تحول مشخص شد سیستم ارائه خدمات درمانی بسیار 
آسیب پذیر و وابسته به کمک های دولت است و این موجب می شود هر عاملی 
که منجر به نظم فرایند درمان و حذف هزینه های غیر ضروری شود می تواند در 
دقت و سرعت بخشیدن به اجرای نظام ارجاع سلامت تأثیرگذار باشد. به عنوان 
نمونه همیشــه مطرح می شد نظام ارجاع موجب محدودیت پزشکان و بیماران 
می شود،اما طرح تحول نشان داد اگر عقلانیت حاکم باشد، چاره ای جز مدیریت و 
کنترل هزینه های غیر ضروری نداریم. بنابراین طرح تحول فضای مناسبی را برای 
استقرار نظام ارجاع و پزشک خانواده ایجاد کرده و امید می رود طی چهار یا پنج 

سال آینده این نظام با موفقیت اجرا شود.

یک مسئول جمعیت هلال احمر خبر داد
سلامت مسافران سرزمین نور با واکسن های ایرانی

تسنیم: یک مســئول جمعیت هلال 
احمر از تولید داروهای ضدســرطان و 
بیهوشی از جمله تولید واکسن مننژیت 
ایرانی برای حجاج خبر داد. علی فرجی 
در پاسخ به این پرسش که چند درصد 
از داروها و تجهیزات پزشکی را در داخل 
تولید می کنیم اظهار داشت: در زمینه 

فیلترهای دیالیز سال هاســت که تولید می کنیم و در حال حاضر افزایش تولید 
نیز داریم در بحث ســرنگ و سرســوزن نیز همین طور است و ست های دیالیز 
در کارخانه تجهیزات پزشکی جمعیت هلال احمر تولید می شود. وی افزود: در 
بخش داروسازی، بحث داروهای ژنریک را داریم و بیش از ۱۰۰ قلم داروی ژنریک 
را تولید می کنیم؛ بنای ما این اســت که داروهای هایتک و داروهای ضدسرطان 
و بیهوشی وارد خط تولید شود. فرجی با اشاره به اینکه بزودی یک نوع واکسن 
وارد خط تولید می شود، گفت: واکسن مننژیت واکسنی است که برای حجاج و 
جاهای پرجمعیت مثل پادگان ها اســتفاده می شود. این واکسن معمولاً وارداتی 

است و امیدواریم بزودی با انتقال فناوری، این واکسن را در کشور تولید کنیم.

خبر



w w w . q u d s o n l i n e . i r
   شنبه 2 تير 1397  9 شوال 1439 23 ژوئن 2018  سال سى و يكم  شماره 8714    

روزنامـه صبـح ايـران

50 شركت دانش بنيان عرصه سلامت كشور صادرات محور شد كرج- قدس: معاون تحقيقات و فناورى وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكى با بيان اينكه 30 درصد شركت هاى دانش بنيان 
كشور در عرصه سلامت فعاليت مى كنند، گفت: 50 شركت دانش بنيان عرصه سلامت صادرات محور شد. رضا ملك زاده افزود: اكنون يكى از رويكردهاى وزارت بهداشت در عرصه تقويت فعاليت هاى علمى 

تحقيقاتى برمدار توليد محصول است كه در بخش بهداشت و درمان 1115 پژوهشگر فعاليت دارند.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

گذارى  و  گشت  قدس    رشت/   
كيسه هاى  مشاهده  و  بازار  در  اجمالى 
سقف  تا  كه  پاكستانى  و  هندى  برنج 
فروشگاه هاى مواد غذايى و در برابر برنج 
بر  ايرانى قد كشيده است، خود گواهى 
ظاهراً  محصول  اين  كه  مدعاست  اين 
محصول  بر  و  داشته  بيشترى  مشترى 
ايرانى برترى دارد، اما اين موضوع تمام 

ماجرا نيست.
اينكــه وزارت جهــاد كشــاورزى  بــا 
درســال هاى اخير براى حمايت از توليد 
داخلى و جلوگيــرى از واردات بى رويه 
برنج خارجى، ممنوعيت فصلى واردات را 
اعمال مى كند، اما سال گذشته، شركت 
بازرگانــى دولت خود ناقــض اين قانون 
شد و نســبت به برگزارى مناقصه براى 

واردات در زمان ممنوعيت اقدام كرد.

  نبود انگيزه در كشاورزان 
غلامعلى جعفــرزاده ايمن آبادى نماينده 
مــردم شهرســتان رشــت در مجلس 
شوراى اسلامى كه حتى اعتراضات وى 
از صحن مجلس به پســت اينستاگرامى 
در  است  نيز كشــيده  وى 
بيان مى كند:  اين خصوص 
باران رحمت الهى كســرى 
منابع آبــى برنج را برطرف 
كرد. بنابراين نبايد به بهانه 
خشكسالى برنج وارد كشور 

شود.
وى اذعــان مى كند: وزارت 
جهادكشــاورزى اقدام هايــى را كه در 
راستايى خودكفايى گندم عملياتى كرده 
است، اگر درباره برنج نيز تكرار كند،مى 
توانيم به خودكفايى برنج نيز نايل شويم.
وى با تأكيد بر اين موضوع كه خودكفايى 
برنج در شمال كشور نيازمند اختصاص 
انگيزه  افزايش  و  مشــوق هاى صادراتى 
كشــاورز براى ماندگارى در توليد برنج 
يادآور مى شــود: خريد تضمينى  است، 
برنج توســط دولت در ســال حمايت از 
توليد داخلى ما را بــه خودكفايى برنج 

مى رساند.
وى مطرح مى كنــد: هزينه توليد بالاى 
برنج ايرانــى در گيلان مانــع رقابت با 
كالاى مشــابه خارجى اســت و اين در 
حالى اســت كه دولت بايد دستگاه هاى 
دولتى را مجاب كند كه در ســال توليد 
داخلى تنها از برنج ايرانى استفاده كنند.
وى ادامــه مى دهد: پيــش خريد برنج 
توســط دولت راهكارى اساســى براى 
افزايــش انگيزه توليد برنج درراســتاى 
خودكفايى اســت، اما على رغم حمايت 

از كالاهــاى ايرانى، برخــى از نهادها و 
ارگان ها برنج خارجى مصرف مى كنند.

 مافياى واردات
محمد صادق حســنى جوريابى نماينده 
مردم رشــت در مجلس شوراى اسلامى 
البته دليــل واردات برنج هاى خارجى را 
وجــود رانت مى دانــد و از آن به عنوان 

مافيا ياد مى كند.
وى با اشــاره به اين موضوع كه بسيارى 
از افــراد از رانت اســتفاده مى كنند واز 
برنج خارجى ســود  قيمــت  افزايــش 
مى برند، اظهــار مى كند: مافياى واردات 
برنج بســيار قوى اســت و به حرف ما و 

كشاورزان توجه نمى كنند.
وى يادآور مى شود: متأسفانه وزير جهاد 
كشاورزى به دليل وجود مافياى واردات 

برنج، حقيقت را پنهان مى كند.
جوريابى با استناد به سخنان وزير جهاد 
كشــاورزى مبنى بر خريد 600 هزار تن 
از برنجكاران گيلانــى بيان مى كند: در 
تا وزارت  اين خصوص درخواست كردم 
جهاد كشــاورزى در رسانه ها اعلام كند 
كه از كــدام مراكز خريد برنج اســتان 

گيلان برنج خريدارى كرده است؟
ادامه مى دهد: وضعيت كشــاورزى  وى 
كشور به سمت نابودى حركت نمى كند، 
بلكه دست هايى در كار است تا كشاورزى 

را به سمت نابودى سوق دهد.
عضو كميســيون كشاورزى، آب و منابع 
طبيعى مجلس شــوراى اسلامى با بيان 

اينكــه برنج دومين محصــول راهبردى 
با  كشاورزى كشور ما اســت، مى گويد: 
يك حركــت كوچك مى توانيم در توليد 
ايــن محصول راهبردى بــه خودكفايى 
برســيم و اين موضوع قابل اثبات است، 
اما به دليــل رانتى كه در پشــت پرده 
واردات برنج وجود دارد و قدرت مافياى 
ايــن محصــول، جهاد  واردكننــدگان 
كشــاورزى برعكس مســير رسيدن به 

خودكفايى برنج حركت مى كند.

 برنج هاى وارداتى در انبار
وى با تأكيد بر اينكه قيمت برنج خارجى 
در مقايســه بــا قيمت 6 ماه گذشــته 
كيلويى 6000 تومان افزايش پيدا كرده 
اســت، عنوان مى كند: اطرافيان وزير از 
رانــت اســتفاده مى كننــد و از افزايش 

قيمت برنج خارجى سود مى برند.
اين نماينــده مردم درخصــوص اينكه 
افزايش نرخ ارز بــر افزايش قيمت برنج 
وارداتــى تأثيرگذار بوده اســت، اظهار 
مى دارد: برنج هــا خارجى در چهار ماهه 
ابتداى سال گذشــته وارد شده كه نرخ 
ارز در آن مقطع زمانى به ميزان كنونى 
نبــود و درحال حاضر به دســتور خود 
وزير واردات برنج خارجى ممنوع شــده 

است.
حسنى جوريابى مى افزايد: برنج وارداتى 
را در انبــار نگهدارى كرده و بعد از روبه 
رو شدن بازار با كمبود برنج، محصولات 
وارداتى خود را با قيمت گزاف روانه بازار 

كردند.

 كشاورزان نيازمند حمايت
لنگرود درمجلس شوراى  مردم  نماينده 
اســلامى نيز با بيان ايــن موضوع كه تا 
خودكفايــى در توليد برنج فاصله اندكى 
باقى اســت، اظهار مى كند: در اين راستا 
تنها نيازمند حمايت دولت از كشاورزان 
هســتيم. مهرداد بائــوج لاهوتى يادآور 
مى شود: كشت پرمحصول برنج مى تواند 
معضل واردات برنج را رفع كند تا بتوان 
وابســتگى بــه واردات 400 الــى 500 
هزارتنى برنج را براى هميشــه متوقف 

كرد.
وى با اشاره به اينكه درحدود 3ميليون 
تن برنج وارد كشــور مى شــود،تصريح 
واردات گســترده  رانتى  منافع  مى كند: 
برنج را رقم مى زند و درسالى كه رهبرى 
معظم به عنوان ســال حمايت از توليد 
واردات  بــا  كردند؛نبايد  اعــلام  داخلى 
بى رويه اقتصــاد برنجكاران گيلانى رابا 

مشكل روبه رو كنيم. 
لاهوتى همچنين از تغيير كاربرى 3000 
هكتــار از اراضى برنج گيلان و مازندران 
خبر داده و مى گويد: زمانى كه كشاورزان 
گيلانى مشاهده كنند توليد برنج صرفه 
اقتصادى ندارد، به ســمت تغييركاربرى 
زمين هاى كشاورزى تمايل پيدا مى كنند 
و از همين رو كشاورزان با تغيير كاربرى 
نيز نصيبشان  اقتصادى مناسبى  شرايط 

نمى شود.

با وجود تأكيد بر حمايت از كالاى ايرانى

برنج هندى در بازار قد كشيد  

ساخت بندرخشك اينچه برون هزار شغل ايجاد مى كند
اســتاندار  قدس:  گنبــدكاووس- 
گلستان از حضور پنج تا 6 سرمايه گذار 
در پروژه بندر خشــك منطقه مرزى 
اينچه برون گنبــدكاووس خبر داد و 
گفت: با ساخت اين بندر، 500 تا هزار 
شــغل براى جوانان اين منطقه مرزى 

ايجاد مى شود.
ســيدمناف هاشمى در جريان بازديد وزير كشور و هيئت همراه از مناطق مرزى 
گلستان افزود: علاوه بر اين طرح، پروژه برقى كردن راه آهن اينچه برون به گرگان 
و گرمسار نيز در روزهاى آينده آغاز مى شود كه اين پروژه هم تعداد قابل توجهى 

شغل براى جوانان مناطق مرزى گلستان ايجاد مى كند.
هاشــمى اضافه كرد: اتصال خط عريض راه آهن اينچه برون به تركمنســتان در 
خاك كشور همســايه كه نياز به پيگيرى جدى دو وزارتخانه امور خارجه و راه و 
شهرســازى دارد و زهكشى هزاران هكتار اراضى شوره زار نواحى شمالى و مرزى 
گلســتان از ديگر طرح هايى است كه مى تواند براى جوانان و مردم مناطق مرزى 

شغل ايجاد كند.

كالا از طريق مرز خسروى به سوريه ترانزيت مى شود
كرمانشاه- قدس: دبير ستاد روابط اقتصادى ايران، عراق و سوريه اعلام كرد: از 
مرز خسروى براى ترانزيت كالا به سوريه از طريق خاك عراق استفاده خواهد شد.

حسين دانايى فر در كارگروه توســعه صادرات غيرنفتى كرمانشاه، افزود: پس از 
بازگشايى كامل خسروى اين روند با توجه به نزديكى اين مرز به سوريه پيگيرى 
خواهد شد تا بتوان علاوه بر صادرات به اين كشور به آب هاى مديترانه نيز دسترسى 

پيدا كرد.
وى اظهار داشت: با توجه به هماهنگى هاى انجام شده بزودى تجار ايرانى و عراقى 

تردد خود را از طريق مرز خسروى از سر خواهند گرفت.
دانايى فر با اشاره به اينكه بيشترين ورودى كالا از ايران به عراق از مرزهاى كرمانشاه 
انجام مى شــود، گفت: اين حجم  جابه جايى كالا فرصتى ملى و استانى است كه 
مى تواند رنج هاى اســتان از تخريب زيرساخت ها در دوران دفاع مقدس را جبران 

كند.

پرونده  جنگل هاى ارسباران روى ميز يونسكو
تبريز- قدس: معاون ميراث فرهنگى 
كشور گفت: نشســت كميته ميراث 
جهانى يونســكو به مــدت 10 روز از 
يكشــنبه 3 تا 13 تيرماه براى بررسى 
تاريخى،  جهانــى 30محوطــه  ثبت 
فرهنگى و تركيبــى درمنامه بحرين 

برگزار مى شود.
محمدحسن طالبيان اظهار داشت: در 
اين نشســت 30 پرونده تاريخى، طبيعى و تركيبى ازجمله منظر باستان شناسى 
محور ساسانى فارس (شامل محوطه تاريخى بيشاپور، محوطه تاريخى فيروزآباد و 
سروستان) و منطقه حفاظت شده (جنگل هاى) ارسباران را براى ثبت در فهرست 

ميراث جهانى يونسكو مورد بررسى قرار مى گيرد.

نماينده ولى فقيه در گلستان:
وعده هاى رئيس جمهور در گلستان عملى نشد

گرگان- قدس: نماينده ولى فقيه در گلستان گفت: رئيس جمهور در سفر خود به 
استان گلستان چند وعده صريح و قاطع داد كه عملى نشد.

آيت االله سيد كاظم نورمفيدى در جلسه ستاد فرماندهى اقتصاد مقاومتى استان 
گلستان اظهار كرد: رئيس جمهور در سفرش به استان گلستان چند وعده صريح 
و قاطع دادند كه عملى نشد، جزيره آشوراده، زهكشى 280 هزار از اراضى استان و 

راه آهن گرگان - مشهد، پروژه هايى بودند كه به سرانجام نرسيدند.
وى تصريح كرد: ســه رئيس جمهور به استان گلستان آمدند و راه آهن گرگان - 
اينچه برون را افتتاح كردند كه متأسفانه انجام نشد و اكنون برخى سرمايه گذاران 

آمده اند.

آيين گلاب گيرى لاله زار بردسير ثبت ملى شد
كرمان- قدس: سرپرســت اداره كل 
ميــراث فرهنگــى، صنايع دســتى و 
گردشگرى استان كرمان گفت: آيين و 
فن گلاب گيرى منطقه لاله زار بردسير 
در فهرست ميراث فرهنگى ناملموس 

كشور ثبت ملى شد.
غلامرضا فرخى بــا بيان اينكه منطقه 
لاله زار شهرســتان بردسير از مناطق 
كوهســتانى استان كرمان محسوب مى شــود، تصريح كرد: اين منطقه به سبب 

برخوردارى از آب و هواى خنك داراى گلستان هاى وسيع گل محمدى است.
وى با بيان اينكه سالانه 1000 تن گل محمدى در منطقه لاله زار بردسير گلاب 
گيرى مى شود، افزود: هرساله با آغاز فصل گل چينى، جشنواره گل محمدى در 
سايت گردشگرى اين منطقه برگزار مى شود كه خوشبختانه در هرسال با استقبال 

بى نظير گردشگران داخلى و خارجى روبه رو مى شود.

قيمت فرآورده هاى لبنى افزايش مى يابد
نظرآباد- قدس: معاون امور توليدات دامى وزارت جهاد كشــاورزى از افزايش 
منطقى قيمت خريد شير و فرآورده هاى لبنى در هفته جارى خبر داد و گفت: اين 

موضوع در كارگروه تنظيم بازار مطرح و اعلام مى شود.
مرتضى رضايى در اولين جشنواره توليد شير شهرستان نظرآباد، بابيان اينكه قيمت 
نهاده ها در حال حاضر حبابى اســت، گفت: دولت به طــور كامل آمادگى تأمين 

سفارش هاى كنجاله سويا با ارز 3800 تومانى را دارد.
وى با تأكيد بر لزوم تأمين نهاده ها توســط تشكل ها و انجمن هاى صنفى، گفت: 
درصورتى كه اين مهم محقق نشود نوسانات قيمت ارز فعاليت دامپرورى ها را تحت 

تأثير قرار خواهد داد.

عقب ماندگى استان مركزى در تأمين تخت هاى بيمارستانى
اراك،  اراك- قدس: نماينده مــردم 
خنداب و كميجان در مجلس شوراى 
اسلامى گفت: كمبود تخت بيمارستانى 
در استان مركزى بويژه شهر اراك جدى 

است.
على اكبر كريمــى در جريان بازديد از 
روند ساخت و ساز بيمارستان حضرت 
وليعصر(عج) اراك با اشــاره به عقب ماندگى استان مركزى از لحاظ برخوردارى 
از سرانه تخت هاى بيمارستانى متناســب با ميانگين كشورى عنوان كرد: پروژه 
بيمارستان حضرت وليعصر(عج) به عنوان بزرگ ترين پروژه بيمارستانى در مركز 

استان مركزى براى جبران اين عقب ماندگى طراحى شده است.
وى ساخت 486 تخت بسترى را موجب جبران بخشى اعظمى از كمبود ظرفيت 
در اين حوزه دانست و بيان كرد: با وجود زحماتى كه در ساخت اين پروژه صورت 
گرفته است، اما به دليل تأمين نشدن اعتبار مورد نياز اين پروژه نتوانسته است طبق 

زمان بندى پيش بينى شده، اجرا شود.

17 ملوان زندانى به كشور بازگشتند
تهران- قدس: 17 ملوان زندانى كه مهرماه سال گذشته به اتهام ورود غيرمجاز به 

آبهاى سومالى بازداشت شده بودند به كشور بازگشتند.
به دنبال تلاش ها و اقدام هاى چند ماه گذشته وزارت امور خارجه و سفارت ايران 
در كنيا 17 ملوان يك لنج صيادى كه مهرماه پارســال به اتهام ورود غيرمجاز به 
آب هاى سومالى بازداشت و در يك دادگاه محلى هريك به تحمل دو سال حبس 
و پرداخت جريمه مالى محكوم شده بودند، آزاد و پس از انتقال به نايروبى پايتخت 

كنيا، تحويل سفارت جمهورى اسلامى ايران شدند.

پرونده تعرض در ايرانشهر 
بزرگنمايى شده است

زاهدان- قدس: رئيس كل دادگســترى 
سيستان و بلوچستان گفت: موضوع تجاوز 
در ايرانشــهر مسئله اى ناموســى بوده كه 
نمى بايســت به تريبون ها كشيده مى شد و 
اصلاً موضوع آنچه در فضاى مجازى منتشر 

شده، نيست. 
حجت الاســلام حميدى در مورد مســئله 
تجاوزبه تعدادى از دختران در ايرانشهر كه 
توســط يكى از ائمه اهل سنت در نماز عيد 
فطر اين شهرستان مطرح شده بود، گفت: 
اصل اين موضوع تكذيب نمى شــود، اما در 

مورد آن بزرگنمايى شده است.
وى افزود: اين اتفاق روز ســه شنبه و قبل 
از عيدســعيد فطر رخ داده كه متهم فرداى 
همان روز و در روز چهارشــنبه شناسايى و 

دستگير شد.
وى تصريــح كرد: ايــن نــوع پرونده ها از 
نظرقانونــى نبايد در جامعه مطرح شــود 
چون مســائل ناموسى اســت و به تريبون 
كشــاندن اين موضوع از نظر شرعى درست 

نيست.
حميدى گفت: تعــداد افرادى كه به عنوان 
شــاكى خصوصى در پرونــده آدم ربايى در 
ايرانشــهر شكايت كردند به پنج نفر رسيده 

است. 
وى خاطرنشان كرد: دو نفر از اين افراد در 
زمينه موضــوع آدم ربايى و ديگرى به دليل 

ايراد ضرب و جرح شكايت كرده اند.
 وى با بيان اينكه كســانى كه تحت عنوان 
تجاوز به عنف شــكايت كردند، همان سه 
نفر اوليه بودند، تصريــح كرد: يك نفر هم 
ادعا كرده كه فرد دســتگير شده نسبت به 
دو دختــر وى ايجاد مزاحمت كرده كه اين 

مسئله در حال بررسى است.
وى گفت: اگر براى دستگاه قضا محرز شود 
كه اين روحانى اهل سنت با هدف تشويش 
اذهان عمومــى موضوع تجاوز به 41 دختر 
را در ايرانشــهر از تريبون خطبه هاى نماز 

مطرح كرده، با وى برخورد مى شود.

224 مدرسه در تبريز بايد 
تخريب شود

تبريز- قدس: فرماندار شهرستان تبريز با 
بيان اينكه در حدود 224 مدرســه فقط در 
تبريز با مشــكل روبه روست و بايد تخريب 
شــود، اظهار كرد: براى حل اين مشــكل 
انجام  اقدام هاى لازم  بايد  هرچه ســريع تر 
شــود؛ حتى درخصوص ســاخت، تجهيز و 
تعميرات مدارس نيــز اعتبارات ويژه اى در 

نظر گرفته شده است.
 عليار راستگو  در جلسه كميته برنامه ريزى 
شهرســتان تبريز با اشــاره به اينكه اعتبار 
هشــت پروژه  مربوط سفر رئيس جمهور به 
تبريز در حدود 348 ميليارد تومان اســت، 
ادامــه داد: چهــار پــروژه از آن مربوط به 
دانشــگاه علوم پزشكى است. اعتبار تجهيز 
بيمارســتان خير ســاز بعد از اتمام حدود 
100 ميليارد تومان و توســعه بيمارستان 
الزهرا(س) حدود 10 ميليارد تومان است، 
همچنين بيمارســتان هــزار تختخوابى از 
لحــاظ موقعيت فوق العــاده آن به عنوان 
قطب بيمارستانى كشور خواهد بود و براى 
آن 150 ميليارد تومان اعتبار در نظر گرفته 

شده است.

آب هاى گرم، چاه هاى نفت 
اردبيل محسوب مى شوند

اردبيل- قدس:  استاندار اردبيل با اشاره به 
اينكه بخش عمــده اى از ايجاد فرصت هاى 
شــغلى در اســتان در حوزه گردشــگرى، 
خدمات و صنايع تبديلى و تكميلى اســت، 
گفت: تنها تأكيد بر توســعه بخش صنعت 
نيســت، بلكه مهم تر از آن، موضوع آب هاى 
گرم اســتان اســت كه مانند چاه هاى نفت 
مى تواند براى استان ارمغان توسعه و تحول 

باشد.
اكبر بهنامجو در جلسه ستاد تسهيل استان 
ادامه داد: با طراحى 24 مركز گردشــگرى 
در اين اســتان و همچنين چهار پيســت 
اســكى در مناطــق مختلــف و راه اندازى 
دانشكده آبدرمانى براحتى مى توانيم استان 
اردبيل را به قطب گردشــگرى ســلامت و 
آب درمانــى تبديل كنيم. وى بيان كرد:  به 
همين دليل شعار «زمستان بيدار اردبيل» را 
مطرح كرديم تا گردشــگرى ما در زمستان 
پررونق تر از تابستان باشد و بتوانيم فضاهاى 

توسعه اى را در اين زمينه تقويت كنيم.

خبر

هزينه توليد بالاى 
برنج ايرانى در گيلان 
مانع رقابت با كالاى 
مشابه خارجى است

بــــــــرش

با ساخت مسكن در روستاهاى حادثه ديده گيلان

«سپاه» بر زخم هاى سيلزدگان مرهم مى گذارد 

گزارش خبرى

 رشت/ قدس  بارش سيل آسا و ويرانگر هفته 
گذشته در منطقه «كاكرود لات اشكور» باعث 
تخريب چهار واحد مسكونى و سقوط چندين 
دستگاه خودرو پارك شده در حاشيه رودخانه ها 
شد. متأسفانه بر اثر اين سانحه سه تن از اعضاى 
در  شركت  پيمانكار  يك  همراه  خانواده  يك 
حادثه تخريب واحدهاى مسكونى ناپديد شدند.

بنا بر گفته سرپرست فرماندارى رودسروقوع اين 
سيل در 50 سال اخير در منطقه بى سابقه بود و 
موجب قطع راه هاى ارتباطى 60الى 70 روستاى 

بالادست اشكورات شد.

 جست و جو براى مفقودان احتمالى 
همزمان با وقوع اين حادثه، نيروهاى مخصوص 
سپاه و ارتش براى جست وجوى مفقودان سيل 

گيلان وارد عمل شدند.
مديركل مديريت بحران گيلان در اين خصوص 
بيان كــرد: 15 نفر از نيــروى دريايى ارتش با 
تجهيزات، به گروه هاى تجســس بــراى يارى 
رساندن براى يافتن اجســاد كشته شدگان يا 

مفقودان احتمالى سيلاب رودسر ملحق شدند.
عباس صابر اظهــار كرد: علاوه بــر گروه هاى 
تجســس، 20 نفر در پنج تيم كه پنج نفر آنان 
افراد محلى راه بلد هستند، در پنج منطقه وقوع 
سيلاب در منطقه اشكورات رودسر ساماندهى 

شده و به جست وجو مى پردازند.
وى يادآور شد: تاكنون فقط دو جسد در فاصله 
40 كيلومترى و ديگرى در فاصله 20 كيلومترى 

منطقه وقوع حادثه، پيدا شده است.
مديــركل مديريت بحران گيلان خاطرنشــان 
كرد: كماكان نيروهاى امــدادى و هلال احمر 
و البته مــردم منطقه در جســت و جوى ديگر 
مفقودان هستند و به مردم اطمينان مى دهيم 
تا اين اجســاد پيدا نشوند، دست از جست و جو 

برنمى داريم.

 سستى خاك؛ علت حادثه 
وى همچنيــن در خصوص علــت اين حادثه 
بيان كرد: بررسى هاى كارشناسى از وقوع سيل 

ويرانگر اشــكورات نشــان مى دهد كه شرايط 
توپوگرافى و زمين شناسى اين منطقه مستعد 
بروز رانش زمين بود كه وقوع سيلاب زمينه آن 

را فراهم كرد.
عباس صابراظهار داشت: سيلاب منطقه، خاك 
را سســت كرد و پايين دست زير ساخت هاى 
راه ســازى را با خــود برد كه بــه همين دليل 
مســير تردد بيش از 70 روستا كه از يك جاده 
مى گذشت، دچار رانش و قطع راه ارتباطى شد 
كه تلاش ها كماكان براى بهسازى 200 متر از 

مسير از بين رفته اين جاده ادامه دارد.
وى افزود: برآورد اوليه نشان مى دهد، حدود 15 
ميليارد تومان به زيرساخت هاى راه، پل ها، برق 
و آب منطقه خســارت وارد شده است. از سوى 
ديگر اين منطقه قطب توليد فندق كشور است 
كه متأســفانه ده ها هكتار باغ منطقه به دنبال 

رانش زمين دچار خســارت جدى شده و ريشه 
درختان از خاك بيرون زده است.

 سپاه؛ مرهم سيلزدگان
فرمانده ســپاه گيلان در همين زمينه با بيان 
اينكه حمايــت از محرومان و مظلومان يكى از 
وظايف اصلى ســپاه اســت، گفت: سپاه براى 
آسيب ديدگان سيل اشكورات مسكن مى سازد. 

سردار پاسدار محمد عبداالله  پور در حاشيه بازديد 
از مناطق سيلزده اشــكورات رحيم آباد رودسر 
گيلان بــروز بلاياى طبيعــى را امتحانى الهى 
دانست و براى درگذشتگان اين حادثه رحمت 

الهى و براى بازماندگان طلب صبر كرد.
وى اظهار داشت: ســپاه قدس استان گيلان با 
تمام قوا در راســتاى خدمت رســانى به حادثه 
ديدگان سيل اخير شهرســتان رودسر تلاش 

مى كند.
فرمانده سپاه قدس گيلان در اين بازديد وعده 
ساخت مسكن براى خانواده هاى حادثه ديده را 
نيز به آن ها داد و خاطرنشــان كرد: حمايت از 
محرومان و مظلومان يكى از وظايف اصلى سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامى است.
وى با تأكيد بر لزوم حضور همه جانبه نيروهاى 
امدادى و دســتگاه هاى اجرايــى ذى ربط در 
راســتاى امدادرسانى به مردم منطقه «كاكرود» 
گفت: مســئولان بايد با جديت و تا رفع كامل 

مشكلات در كنار مردم اين منطقه باشند .
فرمانده سپاه قدس گيلان ضمن بررسى ميزان 
خســارت هاى وارده و كســب اطــلاع از روند 
خدمت رسانى و امدادرســانى به مردم بر لزوم 
حضور همه جانبه نيروهاى بسيج و سپاه در كنار 

مردم حادثه ديده تأكيد كرد.

خبر

وليعصر(عج) اراك با اشــاره به عقب ماندگى استان مركزى از لحاظ برخوردارى 

ميهن

ســيدمناف هاشمى در جريان بازديد وزير كشور و هيئت همراه از مناطق مرزى 
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

عليرضا زاكانى: به انقلابى بزرگ تر از سال 57 نيازمنديم    تسنيم:نماينده پيشين مجلس گفت: ما در آستانه تحول بزرگى قرار گرفتيم كه تغييرات جدى در مسير كنونى ما ايجاد خواهد داد؛ زيرا اين 
مسير قابل ادامه نيست. ما در سال 57 پرونده استبداد را بستيم و در سال 58 مستقيماً با نظام سلطه مقابله كرديم. ما امروز نيازمند انقلابى بزرگ تر از دو انقلاب پيشين در ساختن جامعه اسلامى مبتنى بر مكتب 

امام (ره) هستيم. ما از تحول بزرگى صحبت مى كنيم كه در اين تحول بنا است انقلاب اسلامى مراحل تكامل خود را با گامى بلند پشت سر بگذارد و دولت سازى اسلامى را تجربه كند.

گرانى هاى سرسام آور با رقيب هراسى فراموش مى شود؟
جهان نيوز: در اين شــرايط كه اقتصاد كشــور دچار مشــكلات فراوانى است و 
مردم منتظرند تا ببينند تكليف اين گرانى هاى سرســام آور چه مى شود، جريان 
اصلاحات و نزديكان دولت دســت به عمليــات روانى ديگرى با تاكتيك دوقطبى 
ســازى جديد زدند تا شايد افكارعمومى را از موضوع اصلى يعنى گرانى و اقتصاد 
ركود زده ونابه ســامان منحرف سازند. در اين زمينه دوقطبى تهران- مشهد پس 
از دوقطب اعتدال- افراط در دستور كار اين جريان قرار گرفته است. چندى پيش 
بود كه موضوع پيامك هاى تهديد آميز از ســوى برخى از نمايندگان اصلاح طلب 
مطرح شد. موضوع رقيب هراسى از جمله مواردى بود كه جريان حامى دولت در 
انتخابات ســال 96 به كار بست. عليرضا رحيمى، محمود صادقى و على مطهرى 
نمايندگان پيشرو در سناريوى دوقطبى مشهد-تهران در كنار تيترهاى رسانه هاى 
زنجيره اى اصلاح طلب «نقش مشــهد در اين روزهاى سياســت ايران» يا «چطور 

مشهد پايتخت تندروهاى دو آتشه شد؟» هستند.

دكان دونبش دراويش گنابادى در ماجراى اعدام محمد ثلاث
قاتل ســه  اعدام محمد ثلاث  رجا: 
مأمور شهيد ناجا در شامگاه دوشنبه 
28 خــرداد موجب موج ســوارى و 
مظلوم نمايى اعضــاى فرقه دراويش 
نعمت االله  گنابادى شــده است و در 
اين ميان سايت و كانال مجذوبان نور 
وظيفه هجمه رسانه اى به جمهورى 
ارتباطــات  به واســطه  را  اســلامى 

فرقه دراويش با بيرون از مرزها و تلاش براى تشكيل اجماع بين المللى به نفع اين 
فرقه را برعهده گرفته اســت. رسانه اى كه از سوى قطب اين فرقه نامعتبر شمرده 
 شــده بود، ولى تحركات اخير اين پايگاه نشــان مى دهد انكار ارتباط و عدم تأييد 
ســايت مجذوبان نور با دراويش گنابادى از ســوى قطب اين فرقه مى توانســت 
ترفندى براى فرار از پاسخگويى درباره تبعات حقوقى و اجتماعى اقدام هاى آن ها 
باشد. پس از رقم خوردن جنايت گلستان هفتم نورعلى تابنده قطب اين فرقه در 
بيانيه اى در تاريخ 2 اسفند پشت دراويش و مريدانش را خالى كرد و آن ها را تنها 
منتسبان به دراويش دانست و هرگونه دخالت و ارتباطى با سايت مجذوبان نور را 
رد كرد. اما با نزديك شدن موعد قصاص محمد ثلاث مجذوبان نور در بى اعتنايى 
آشــكار به فرمان قطب اين فرقه به  يكباره آغاز مجدد فعاليت هايش را اعلام كرد. 

مجذوبان نور، قاتل شهداى نيروى انتظامى را شهيد گلگون كفن مى نامد.

چرا BBC فارسى كى روش را سانسور مى كند؟
در  كارلوس كــى روش  مشــرق: 
نشســت خبرى بازى تيم ملى برابر 
اســپانيا براى چندمين بــار در اين 
مدت بــاز هــم در نكوهــش رفتار 
توهين آميــز غرب با كشــور ايران، 
دربــاره نقش تحريم ها در مورد ملت 
اين ســرزمين، مطلــب را در حضور 
خبرنــگاران معتبرترين رســانه هاى 

بين المللى بيان كرد، ولى باز هم شــاهد بوديم كه اين موضوع در پس رويارويى 
كارلوس كى روش با شــاگرد 40 ســاله اش فرناندو هيرو گم شد! اينكه مخاطبان 
جام جهانى در ارتباط با نشســت خبرى كى روش منتظر شــنيدن صحبت هاى 
سياسى ســرمربى حريف اسپانيا نيستند و همه دوســت دارند از تاكتيك تيمى 
و وضعيت روحى روانى ملى پوشــان ايران خبردار شــوند شكى نيست، ولى چرا 
رسانه هاى به ظاهر دلسوز فارســى زبان مانند BBC فارسى يا manoto مستقر 
در اروپا و VOA در آمريكا اين موضوع را سانسور مى كنند؟ چهره واقعى به ظاهر 
دلســوزهاى ايران و ايرانى را در اين بزنگاه ها ببينيد و باطنشان را بشناسيد. قطعاً 

به نيتشان هم پى خواهيد برد.

تحليل

 سياســت  «حجت الاســلام حسن 
روحانى در مراسم تجليل از خانواده هاى 
شــهداى هســته اى و افتخــار آفرينان 
برجــام، به پــاس قدردانــى از زحمات 
تيم مذاكره كننده هســته اى در جريان 
تصويب برجام، بــه محمد جواد ظريف 
وزير خارجه نشــان درجه يك لياقت و 
روحانى همچنين  كــرد.  اعطا  مديريت 
به عراقچى و تخت روانچى نشان درجه 
دو لياقــت و مديريت داد». اين نمايش 
فقط يكى از بى شــمار فعاليت هايى بود 
كــه رئيس جمهــور و تيم رســانه اى او 
براى مهم نشــان دادن جايــگاه برجام 
اجرا كردند. آن ها نامه نوشــتند و توافق 
هسته اى را به رهبر معظم انقلاب تبريك 
گفتند. رســانه هاى آن هــا گزارش هاى 
متعدد در مدح برجام نوشــتند و حتى 
سخن از ورود 100 تا 150ميليارد دلار 
وجه نقد به داخل كشــور مطرح شــد. 
انواع تشبيه ها و استعاره ها براى توصيف 
برجام به فضاى رســانه اى راه پيدا كرد، 
از باغ هــاى گلابى بگيريــد تا طفلى كه 
نيازمند توجه و برومند شــدن اســت، 
همــه و همه در مــدح و توصيف برجام 

گفته شد.

 تحريم ها در متن و عمل برداشته شد
حتى خود عراقچى بــا حضور در برنامه 
«جهان آرا» در بهمن پارســال، باز هم 
از بركات برجام گفت كه موجب شــده 
اســت همه تحريم هاى ثانويه برداشــته 
شود؛ «خواســته هايى داشتيم كه تمام 
تحريم هاى مرتبط با هســته اى برداشته 
شــود، هم در متن برجــام هم در عمل 

برداشته شد».
او در ايــن برنامه همچنين گفت: اعتقاد 
ندارم ما وارد مذاكرات شديم براى رفع 
تحريم ها، بلكه وارد مذاكره شــديم كه 
حق مسلم خود را تثبيت كنيم و جامعه 
بين الملــل و 1+5 و شــوراى امنيت به 
برنامه غنى ســازى ما احترام بگذارند و 

اين يك دستاورد بزرگ است.

 نه تحريم ها رفع شد
 نه حق هسته اى رسمى شد

ديروز اما عراقچى از بســترى شدن اين 
طفــل تازه به دنيا آمده، در آى ســى يو، 
خبر داد. هرچند قبــلاً هم جواد ظريف 
در جلسه غيرعلنى مجلس اين عبارت را 
به كار برده بود، اما گويا حالا اعضاى تيم 
مذاكره به اين نتيجه قطعى رسيده اند كه 
نه تحريم ها  ادعاهاى قبلى شان  برعكس 
برداشته شده و نه حق هسته اى ايران به 

رسميت شناخته شده است.
عراقچى در بروكســل، درباره چگونگى 
حفظ برجــام پس از خــروج آمريكا از 
اين توافق هســته اى هم بــه يورونيوز 
گفت: امروز در كنفرانس مربوط به ايران 
گفتم برجام در  آى سى يو است؛ چرا كه 
مهم ترين نقطه تعادل خود را از دســت 
داده است. نقطه تعادل آن خروج آمريكا 

از برجام است. 
حال اگــر اروپا و ديگــر امضاكنندگان 
برجام مى خواهند اين توافق هسته اى را 
حفظ كنند بايد فداكارى بيشتر كنند و 
بخصوص نبود آمريكا و تحريم هاى دوباره 
اين كشــور عليه ايــران را جبران كنند.

 امضايى كه تضمين نشد
آمريكا در 19ارديبهشت امسال از برجام 
خارج شــد. پيش از اين هربار صحبت 
از امــكان خــروج اين كشــور از برجام 
برجام،  منتقدان  و  كارشناســان  توسط 
مطرح مى شــد، دولتى ها و رســانه هاى 
طرفدارشان، اين امكان را رد كرده و ادعا 
امضاى جــان كرى، تضمين  مى كردند 

باقى ماندن آمريكا در برجام است.
حالا عراقچى، نه تنها به صحت ســخن 
منتقــدان برجام نســبت بــه بدعهدى 
آمريــكا پى برده اســت كــه محدوده 
ايــن بدعهــدى را گســترده تر كرده و 
گفته اســت: اغلب مردم ايران امروز به 
اروپا هم اطمينانــى ندارند و اروپا براى 
كســب اطمينان اين مــردم بايد تلاش 
كند. ايرانى هــا مى گويند خروج آمريكا  
از برجــام تنها بــازى پليس بد و پليس 
خوب اســت. نقش پليس خوب  را اروپا 

بازى مى كند.
بــا وجود ايــن عراقچى در قبــال اروپا 
موضع مناسبى اتخاذ كرده و گفته است: 
براى ما اهميتى ندارد، چگونه اروپا قصد 
دارد برجام را حفظ و تحريم هاى آمريكا 

را دوربزنــد. آنچه كه بــراى ما اهميت 
دارد حضــور و ماندگارى شــركت هاى 
اروپايى در ايران است. آنچه كه براى ما 
اهميت دارد فروش نفت خام اســت. ما 
مى خواهيم كه پول ها براحتى به حساب 

ما واريز شود.
بايد يك ارتباط بين بانكى بين ما و اروپا 
باشد. اين موضوع با اروپايى هاست تا راه 

اصلى را پيدا كنند.

 مهلت اندك به اروپا
رئيس جمهور پــس از خروج يانكى ها از 
برجام به اروپا مهلت اندكى داد تا بتواند 
شرايط برقرار ماندن برجام را فراهم كند. 
پس از آن عراقچى در گفت و گويى گفته 
بود به احتمال زياد اين فرصت بيشتر از 
چهار هفته نخواهد بود.چهار هفته اى كه 
در 19خرداد به پايان رسيد. حال به نظر 
مى  رسد ســرانجام اين فرصت در شرف 

اتمام است.
عراقچى  مى رســد  نظر  به 
چشم انداز روشن و مثبتى 
براى ادامه مذاكرات با اروپا 
جهت حفظ برجــام ندارد، 
اما به گفته يورونيوز، منتظر 
اســت همان گونه كه ايران 
فداكارى هــاى زيادى براى 
حفظ برجام كرده است، اروپا 
نيز دست به فداكارى بزند. 
مى گويد  عراقچــى  عباس 
انتظار ايران به سر آمده است 
و احتمال خــروج ايران از 

برجام در هفته هاى آينده وجود دارد.
شايد هم زمان آن رسيده كه عراقچى و 
ديگر اعضاى تيم مذاكره باور كنند نوبت 
و 37رســيده  پاراگراف هاى 36  اجراى 
اســت. پاراگراف هايــى كــه بــه گفته 
عراقچــى در برنامه جهــان آرا، به ايران 

اجازه مى دهد از برجام بيرون بيايد. 
او گفته بود: پاراگراف 36 و 37 مى گويد اگر 
ايران قانع نشد كه اين ها تعهداتشان را اجرا 

كنند، برنامه خود را از سر مى گيرد.

با نزديك شدن به پايان فرصت مذاكره با اروپا، عنوان شد

واكنش ها به مواضع پشت برجام در آي سى يو
 FATF بلندگوى رهبرى درباره
هر چند خرج كردن از رهبرى و نســبت دادن 
برخى اقدام ها و ايده هاى حزبى و سياســى به 
ايشان به عنوان امرى ناپسند بدون سابقه نبوده 
اســت، اما در ســال هاى اخير و در بزنگاه هاى 
حساســى همانند برجام و FATF يا مسائل 
انتخاباتى، خرج كردن از ايشان بى سابقه بوده 
است. در يكى از موارد و به خاطر سوءاستفاده 
برخى، شخص رهبر معظم انقلاب گفتند:«يكى 
بگويد فلانى گفته، يكــى بگويد نگفته، يكى 
بگويد چرا پشــت بلندگو نگفتــه؟ خب حالا 
اين هم پشــت بلندگو.» اما واكنش رسانه ها به 
اظهارات پشــت بلندگوى رهبرى چيســت؟ 
 FATF آخرين نمونه نظر صريح ايشان درباره
 FATF بود كه باز  هم رسانه هاى حامى دولت و
سعى در كمرنگ كردن آن داشتند. اين رسانه ها 
كه از هر ترفندى براى تخطئه كردن مخالفان 
خود استفاده كرده بودند، قسمت هاى خنثى از 
سخنان رهبرى را تيتر كردند. «مجلس درباره 
مبارزه با تروريسم مستقل قانون گذارى كند» يا 
«نبايد نگاه مجلس به توانايى ها و ظرفيت هاى 
ملى مأيوسانه باشد» «مجلس نبايد نماد ترديد، 
خودكم بينى و نااميدى باشد» يا «نظارت بر رفتار 
نمايندگان از نظارت بر دولت مهم تر اســت».

حاشيه سياسى فوتبال
همزمان با بازى هاى ايران در جام جهانى دنبال 
كردن خط رســانه هاى فارسى زبان خارجى و 
شــبكه هاى اجتماعى سياسى شدن فوتبال را 
بيشتر نشان مى دهد. از رسانه هايى همانندكه 
تنها روى تماشاگر زن ايرانى مقيم خارج بدون 
حجاب و با شلوارك متمركزشده اند تا داعيه داران 
حق ورود زنان به ورزشــگاه حتى پخش بازى 
ايران در ورزشگاه آزادى را هم سياسى كردند، 
با شــايعاتى همانند ممانعت نيروى انتظامى 
و دادگســترى. هرچند بنا بــر ادعاى ابتكار با 
دستور رئيس جمهور اين برنامه برگزار شد، اما 
بسيارى از فعالان ورزشى اذعان كردند كه اين 
ورزشگاه به هيچ وجه آمادگى پخش را نداشته 
است. از كيفيت پخش پايين تا ناهماهنگى هاى 
مجريان بيانگر اين موضوع است. هنجارشكنى 
برخى از زنان و مردان هم نيازى به اشاره ندارد.

ذره بين قدس

برجام در  
آى سى يو است؛ 
چرا كه مهم ترين 
نقطه تعادل خود 
را از دست داده 

است. نقطه تعادل 
آن خروج آمريكا از 

برجام است

بــــــــرش

قاتل ســه  اعدام محمد ثلاث   :
مأمور شهيد ناجا در شامگاه دوشنبه 
 خــرداد موجب موج ســوارى و 
مظلوم نمايى اعضــاى فرقه دراويش 
نعمت االله  گنابادى شــده است و در 
اين ميان سايت و كانال مجذوبان نور 
وظيفه هجمه رسانه اى به جمهورى 
ارتباطــات  به واســطه  را  اســلامى 

در  كارلوس كــى روش   :
نشســت خبرى بازى تيم ملى برابر 
اســپانيا براى چندمين بــار در اين 
مدت بــاز هــم در نكوهــش رفتار 
توهين آميــز غرب با كشــور ايران، 
دربــاره نقش تحريم ها در مورد ملت 
اين ســرزمين، مطلــب را در حضور 
خبرنــگاران معتبرترين رســانه هاى 

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

 مقام معظم رهبري:
به  امام(ره)  مكتب  سالم  انتقال  وظيفه،  مهم ترين  امروز 

نسل هاى آينده است.

رهنمود
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  

يا رب العالمين
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عملكرد يكساله «بن سلمان» از اصلاحات ظاهرى اجتماعى تا سركوب مخالفان و جنگ افروزى در منطقه

رضاخـان سعـودى
الملل ســلمان بن عبدالعزيز، پادشــاه  بين   
عربســتان روز 21 ژوئــن 2017 در اقدامى قابل 
انتظار پســر خود، محمد را جايگزين محمد بن 
نايف در سمت وليعهد عربستان كرد.سلمان بن 
عبدالعزيز در ژانويــه 2015 و پس از مرگ ملك 
عبداالله به ســمت پادشــاهى عربستان منصوب 
شد. ملك ســلمان طى سه ســال گذشته، سه 
وليعهد انتخاب كرد: مقرن بن عبدالعزيز، محمد 
بن نايف و محمد بن ســلمان. اگرچه محمد بن 
سلمان نخستين فرد از نوادگان عبدالعزيز نيست 
كه به سمت وليعهدى منصوب شد، اما برخلاف 
محمــد بن نايف كه نخســين فــرد از نوادگان 
عبدالعزيز بود كه به سمت وليعهدى رسيد، محمد 
بن ســلمان براى رسيدن به كرســى پادشاهى 
شــانس زيادى دارد. در عين حــال، محمد بن 
سلمان اولين فرزند يك پادشاه عربستان است كه 
هنگام سلطنت پدر خود مقام وليعهدى را برعهده 
گرفت. طى ســه سال گذشته، محمد بن سلمان 
سمت هاى وليعهدى، وزير دفاع و رياست بخش 
اقتصادى عربستان را در اختيار داشت كه در يك 
سال گذشــته بر ميزان قدرت وى افزوده شد. در 
واقع هر سه بخش سياســى، نظامى و اقتصادى 
عربســتان طى يك سال گذشــته تحت كنترل 

محمد بن سلمان قرار گرفت.
بن ســلمان تنها اندكى پس از رسيدن به سمت 
وليعهدى سعودى اصلاحات اجتماعى بخصوص 
در حوزه زنان را در پيش گرفت. (آنچنان كه رضا 
خان ســال ها پيش اين اصلاحــات را در ايران و 
آتاتورك در تركيه انجام داده بودند). از مهم ترين 
موارد اين اصلاحات دادن حق رانندگى به زنان و 
صدور مجوز حضور زنان در اســتاديوم ها بود. در 
واقع، محمد بن ســلمان تلاش كرد آزادى هاى 
اجتماعى را بخصوص براى زنان و جوانان افزايش 
دهد، اما اين اصلاحات، زيربنايى نبود، بلكه صرفاً 
اصلاحات حداقلى روبنايى بود. هدف اصلى وى از 
اين اصلاحات، كسب محبوبيت و مقبوليت مردمى 
براى رسيدن به كرسى پادشاهى و همچنين نشان 
دادن تفاوت هاى خــود به عنوان يك رهبر جوان 
با رهبران كهنسال گذشته عربستان بود. اگرچه 
برخى رســانه ها با تبليغات زياد اين اصلاحات را 
برجســته كردند، اما اغلب تحليلگران برجسته 

بر اين باور هستند كه اين اصلاحات صرفاً نمادين 
و نمايشــى اســت و منجر به تقويت آزادى هاى 
مدنى در عربستان نمى شــود. يكى از نشانه هاى 
نمادين ايــن اصلاحات اين بود كــه همزمان با 
اصلاحات اجتماعى، خشونت عليه فعالان سياسى 
و مدنى در عربستان افزايش يافت. طى يك سال 
گذشــته، دهها نفر از فعالان مدنى و سياسى در 
عربستان سعودى بازداشت و در دادگاه هاى نظامى 
بــه حبس هاى طولانى مدت محكوم شــدند. بر 
اين اســاس، «شيخ الاســلام»، كارشناس روابط 
بين الملل معتقد است اصلاحات محمد بن سلمان 
سطحى و غيرعميق است كه با هدف فريب افكار 
عمومى انجام مى شــود و نمى تواند به جلب نظر 

فعالان و نهادهاى حقوق بشرى منجر شود».

 اقدام هاى وليعهد جاه طلب
يكــى از مهم ترين اقدام هاى محمد بن ســلمان 
در ســطح داخلى عربســتان، بازداشت گسترده 
شاهزادگان در نوامبر 2017 بود. وليعهد سعودى 
در نوامبر 2017 صدها نفر از شاهزادگان و مقامات 
عربســتانى را به اتهام فســاد و با توجيه شــعار 
عوام گرايانه مبارزه با فساد بازداشت كرد. در ميان 
بازداشت شدگان، ثروتمندترين افراد در عربستان 
ســعودى، از جمله وليد بن طــلال، ميلياردر و 
ثروتمندترين شــاهزاده ســعودى، و همچنين 
مهم ترين رقباى بن سلمان در عرصه قدرت يعنى 
افرادى نظير متعب بن عبداالله قرار داشتند. ناظران 

معتقدند اين دســتگيرى  ها كه دليل آن مبارزه 
با فساد مالى اعلام شــده، در راستاى تلاش هاى 
محمد بن سلمان براى ترساندن رقباى سلطنتى 
خود و تثبيت قدرتش بوده است. به نظر مى رسد 
محمد بن سلمان در آوريل 2018 تاوان بازداشت 
شــاهزاده ها را داد. منابع خبرى نيمه هاى شــب 
21 آوريل از تيراندازى در اطراف كاخ پادشــاهى 
الخزامــى خبر دادند. دولت ســعودى در ادعايى 
مضحك اعلام كرد كه پهپاد اســباب بازى دليل 
تيرانــدازى بود، امــا با ناپديد شــدن يك ماهه 
محمد بن سلمان مشخص شد كه تيراندازى در 
اطراف كاخ الخزامى حاكى از تلاش شــاهزادگان 

براى كودتا عليه بن سلمان بود.

 تحولات منطقه در سايه بن سلمان 
وليعهدى بن سلمان در سطح منطقه اى با دو اتفاق 
مهم افزايش تنش با همســايگان و عادى سازى 
روابط با رژيم اســرائيل همراه بود. اگرچه تنش 
ميان قطر و عربستان از روز پنجم ژوئن و دو هفته 
قبل از وليعهدى محمد بن سلمان آغاز شد، اما با 
وليعهدى بن سلمان اين تنش روند صعودى پيدا 
كرد. محمد بن سلمان كه به كشورهاى كوچك 
عربى نظير قطر نگاه «بالا به پائين» دارد، تلاش 
زيادى انجام داد قطر را تسليم كند و حتى تنش 
با اين كشور را موضوعى كوچك قلمداد كرد، اما از 
ديد تحليلگران، مقاومت قطر مقابل سياست هاى 
منطقه اى بن سلمان شكستى مهم براى عربستان 

به حساب مى آيد.
يكى از مهم ترين پيامدهــاى اين تنش اين بود 
كه شــوراى همكارى خليج فــارس عملاً به مرز 
فروپاشــى رســيد زيرا نشست ســران شورا كه 
دســامبر 2017 در كويت برگزار شــد در غياب 
سران عربستان، امارات و بحرين تنها 15 دقيقه به 
طول انجاميد. «نوحه عبدالوهاب»، عضو انديشكده 
بروكينگز در اين خصوص نوشت: «صرف نظر از 
آنچه كه مى   تواند در آينده روى دهد، يك مسئله 
كاملاً روشــن است: شــوراى همكارى به عنوان 
باورى اجتماعى و سياســى ديگر قطعاً به شكل 

سابق خود بازنخواهد گشت».
يكى ديگر از اقدام هاى تنش آميز بن ســلمان در 
سطح منطقه اى، فراخواندن سعد الحريرى، نخست 
وزير لبنان به رياض و دادن بيانيه از پيش تعيين 
شده اســتعفاى اجبارى به وى در نوامبر 2017 
بود. حريرى پس از قرائت بيانيه استعفا در رياض 
بازداشت شد. اين اقدام كه به نوعى باهدف ايجاد 
درگيرى داخلى در لبنان انجام شد، از ديد مقامات 
كشورهاى مختلف و همچنين تحليلگران به منزله 
«گروگان گيرى سياسى» قلمداد و بن سلمان پس 
از حدود 20 روز مجبور شد سعد الحريرى را آزاد 
كند. الحريرى پس از بازگشــت به لبنان ضمن 
اينكه استعفاى خود را پس گرفت از هرگونه اقدام 
و اظهارنظرى ضد حــزب االله نيز خوددارى كرد 
تا شكستى ديگر براى وليعهد جوان، جاه طلب و 

كم تجربه سعودى رقم خورد.
درحالى وليعهدى محمد بن سلمان در عربستان 
ســعودى وارد دومين ســال خود شد كه نتيجه 
سياست هاى وى طى يك سال گذشته در سطح 
داخلى اصلاحات سمبليك اجتماعى عوام پسندانه 
و شدت گرفتن جنگ قدرت ميان شاهزادگان و در 
سطح منطقه اى نيز افزايش آنارشى و هرج و مرج 
منطقه اى بود. همزمــان با اقدام هاى تنش آفرين 
بن سلمان در سطح منطقه اى، جنگ عليه يمن 
نيز طى يك سال گذشته، شدت داشته و موجب 
افزايش نگرانى مقامات كشورهاى مختلف عربى 
از تبعات منفى كسب احتمالى كرسى پادشاهى 
عربستان توسط محمد بن سلمان شد، موضوعى 
كه با تلاش هاى فراوان وليعهد سعودى طى يك 

سال گذشته محقق نشد.

اخبار جهان

تسلط نيروهاى يمنى بر دو 
منطقه مهم در سواحل غربى

فارس: نيروهاى ارتش يمــن و كميته هاى 
مردمى وابســته به انصاراالله موفق شــدند بر 
دو منطقه « المجيليس» و «المشــيخى» در 
ســواحل غربى يمن مسلط شوند.مركز اطلاع 
رسانى نظامى يمن اعلام كرد كه در عمليات 
بازپس گيرى اين دو منطقه، ده ها نفر از عناصر 

مزدور كشته و يا زخمى شدند.

مسكو: تجهيزات شيميايى 
سوريه در اروپاتوليد شده است

اسپوتنيك: روسيه اعلام كرد كه تجهيزات 
و تسليحات شــيميايى را كه شبه نظاميان 
در ســوريه استفاده كرده اند در اروپا ساخته 
شــده اند. «ماريا زاخارووا» سخنگوى وزارت 
خارجه روســيه گفت: «تجهيزات تسليحات 
شــيميايى در سوريه را كه شــبه نظاميان 
استفاده كرده اند در كشورهاى اروپاى غربى 

توليد شده اند.» 
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ترك «يونسكو» و «شوراى حقوق بشر» به خاطر اسرائيل!

دولت دونالد ترامپ، رئيس جمهور 
آمريكا، خــروج خود از شــوراى 
بشر ســازمان ملل متحد  حقوق 
را اعــلام كرده اســت. علت آن، 
اخير شوراى حقوق  قطعنامه هاى 
بشــر و انتقاد از سياست اسرائيل، 
متحــد كليــدى آمريكا، اســت. 
پيشــتر نيز آمريكايى هــا به طور 
چشــمگيرى، حمايت مالى از برخى از پروژه ها را كاهش داده و از يونسكو نيز 

خارج شده بودند.
مايك پمپئو، وزير امور خارجه آمريكا و نيكى هيلى، نماينده دائمى آمريكا در 
ســازمان ملل متحد، قرار پيرامون خروج آمريكا از شوراى حقوق بشر سازمان 
ملل متحد را اعلام كردند. پيشــتر، پرزيدنت دونالد ترامپ بارها، از شــوراى 
حقوق بشــر انتقاد كرده بود، از جمله، به خاطر موضع اكثريت اعضاى آن در 
قبال مسئله اسرائيل. در سال 2017 ميلادى، نيكى هيلى در مقاله منتشره در 
نشريه «واشنگتن پست»، شوراى حقوق بشر سازمان ملل متحد را «به امتناع 

از انتقاد از اسرائيل» فرا خوانده بود. 
علت اصلى خروج آمريكا از شــوراى حقوق بشر چندين قطعنامه اى است كه 
با اســرائيل مرتبط مى باشــد. از جمله، در روز 18 ماه مه، اين شورا «تصميم 
گرفت» كميسيون بين المللى مستقل را مسئول بررسى موارد نقض حقوق بشر 
بين المللى در سرزمين هاى اشغالى فلسطين و از جمله، بيت المقدس شرقى 
كند». پيشــتر، در رسانه هاى گروهى اسرائيل اعلام كردند كه هدف اصلى اين 
كميسيون شوراى حقوق بشر سازمان ملل متحد - شيطانى جلوه دادن دولت 
يهودى و محدود كردن حقوق اين كشــور در دفاع از خود اســت و نه، روشن 
كردن حقايق. قرار است، در 2 ژوئيه، اوضاع جارى در اسرائيل و فلسطين مورد 

بحث و بررسى قرار گيرد. 
اما، از قرائن چنين برمى آيد كه اين نشســت بدون حضور نمايندگان آمريكا 
برگزار خواهد شــد. اختلاف نظرهاى موجود فقط به مســئله اســرائيل ختم 
نمى شــود. يكى ديگر از عوامل نگران كننده، سياســت دونالد ترامپ در قبال 
مهاجران اســت. آمريكا در زمينه مهاجران اعلام كرده اســت كه اگر آنان به 
صورت غير قانونى، بچه دار شوند، محاكمه خواهند شد و كودك از آن خانواده 

جدا خواهد شد. 
سياست از هم پاشيدن خانواده ها سبب نارضايتى برخى از كشورها شده است. 
براى نمونه، در روز 19 ژوئن، لويس ويدگاراى كاسو، وزير امور خارجه مكزيك، 
اعلام كرد: «اين سياست، حقوق كودكان را فراتر از مليتشان نقض مى كند و ما 
آشكارا، اين تدابير سرسختانه آمريكا را محكوم مى كنيم». موضع شوراى حقوق 
بشــر نيز روشن و برابر با مطالبات دولت هاى كشورهاى آمريكاى لاتين است. 
گفتنى است كه پيشتر، دونالد ترامپ، رئيس جمهور آمريكا، ضمن سخن گفتن 
پيرامون ضرورت اعمال اصلاحات در قوانين مهاجرتى، موضوع از هم پاشيدن 
خانواده هاى مهاجران غير قانونى را رد كرده بود و اين در حالى اســت كه در 
جريان تبليغات پيش از انتخاباتى، دونالد ترامپ بشدت از سازمان ملل متحد 
به خاطر ناكارآمد بودنش انتقاد كرده و به كاهش حمايت هاى مالى از برخى از 

ساختارهاى اين سازمان وعده داده بود. 
در اكتبر ســال گذشــته، خروج آمريكا از يونسكو - سازمان آموزشى، علمى و 
فرهنگى ملل متحد- اعلام شد. افزون بر آن، در 16 ژانويه سال جارى، وزارت 
امور خارجه آمريكا از كاهش هزينه هاى مرتبط با فعاليت ســازمان ملل متحد 
در امور خاور نزديك در راســتاى كمك به پناهجويان فلســطينى و سازمان 
كار ســخن گفته بود. در ماه مارس، نيكى هيلى اطمينان داد كه آمريكا حجم 
كمك هاى خــود براى حمايت مالى از برنامه هاى صلح جويانه ســازمان ملل 

متحد را كاهش خواهد داد. 
در ســال جارى، اين مبلغ 28/5 درصد از كل بودجه اين ســازمان را شــامل 
مى شود. هيلى براى آرام كردن فضاى حاكم گفت: «سال هاى طولانى، آمريكا 
از پشــتيبان هاى مالى بزرگ در مأموريت هاى صلح جويانه سازمان ملل متحد 

بوده است. از اين پس نيز چنين خواهد بود».

يادداشت ترجمه
 پاول تاراسنكو/ روزنامه كامرسانت روسيه 

  نمابر تحريريه:    37610087 -37684004  (051)
  امور مشتركين:                37618044-5    (051)
  روزنامه گويا:                       37651888    (051)
  روابط عمومى:                    37662587     (051)
  ارتباطات مردمى:                37610086     (051)
  سازمان آگهى ها:                       37088    (051)
(051)   37628205                                              
                                      فاكس: 37610085  (051)
  چاپ مشهد:                    مجتمع چاپ و نشر قدس
  چاپ همزمان تهران:                       چاپخانه جوان
  اداره مركزى:           مشهد، بلوار سجاد، نبش سجاد 1
  صندوق پستى:                             577- 91735  
  تلفن:                           (9 خط)  37685011 (051)

  دفترتهران:  
       بلواركشاورز، حد فاصل كارگر و جمالزاده، شماره 336 
 تلفن:                      6182   و   66937919 (021)
 نمابر:                                     66938013  (021)
 پيامك:                                            30004567

  صاحب امتياز: 
«مؤسسه فرهنگى قدس» وابسته به آستان قدس  رضوى

  مدير عامل و مدير مسئول:
 ايمان شمسايى

    سردبير:
     محمد جواد ميرى

چشــمگيرى، حمايت مالى از برخى از پروژه ها را كاهش داده و از يونسكو نيز 


	1 m
	2 new new new new
	3
	4
	5
	6 
	7 new
	8 new

